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СВАКОДНЕВНО СТИЖУ У БЕОГРАДУ ВЕЛИКЕ

 

Хладна сезопа је на прагу. Питање благовременог спабдевања огре-
вом, постаје најактуелнији проблем Београђана. Само за ову годину, пла-
нирано је близу 338.500 тона угља за Београд. Од ове количине, угљенокоп
„Крека" треба да испоручи 206.124 тоне. До 20 септембра, „Крека" је дала
Београду снега 66.450 тона. Више није могла, због недостатка радне снаге.

На позив Џартије, у Београду је образована брптада комуниста за добро-
вољни рад у руднику „Крека". Двадесетог септембра, бригада је под паро-
лом „Што више угља Београду“ започела велику радну битку, у најбога-
тијим прометима овог. рудника.
 

РЉАВО јесење предвечерје ро-

сило је влагом брегове прити-

снуте димовима тузланских

фабрика. Последњи петак месеца

септембра.
Састанак је отворио командант

бригаде Миливоје Попов.
— Другови! Сутра ће сићи у окна

већи број рудара, који су се-обаве-

зали да ће радити и недељом, да
би дали планиране количине угља.

Сутра треба ископати 3.000 тона.

Један део иде сељачким радним за-

другама у замену за намирнице, а

други — Београду. Наш град чека

на овај угаљ.

— Ви сте радили и прошле неде-

ље, иако сте навикли ла тај дан

примате као седмични одмор, који

вам држава обезбеђује. Ја знам то,

да вам је тешко на послу, за који

се нико од вас није спремао. Зато

и нисам могао да одлучим без вас

и да обећам управи наше учешће

у сутрашњем раду. Препуштам то

питање вама. А ви знате да је наша

дужност да и политички делујемо

на остале раднике. Управа има нај-

лепше мишљење о нашем раду. Хо

Ћемо ли да оно и даље буде такво,

Сви одговори, сводили су се на

један: !

— Ми смо комунисти! Радићемо

и сутра.

Јошт исте вечери у 23 часа, сишла

је прва смена Београђана У јаму.

Био је то бригадир Белеуца са дру“

говима.

Доживљаји у земљиној кори

У бригади их је било 195. же

лезничар поред графичара, металац

уз административца. грађевинац до

обућара. Једва су чекали да сиђу

У рудник. Првипут У животу! У ја-

му су ушли праћени радозналим 0-

чима старих рудара. чији погледи

као да говораху: „Шта ви, боли

грађани, знате о нашем послу,

Привикавали су се необичним у-

словима рада у подземном свету, и

то врло брзо. А свака ствар захте-

вала је много пажње. И само са-

влађивање технике ходања по руд-

нику, тражило је напоре. А научи-

ти — како се правилно носи рудар-

ска лампа, значило је — савладати

нову вештину. Од надзорника су

добили савете о свакидашњим опа-

сностима рада у лагуму. А кад је

азбука рударства била савладана,

прионули су послу. Свакога дана, У

све три смене, на свих двадесет

спратова, силазила је У рудник и

по једна група Београђана. Радили

су на свим пословима. сем копач-

ког. минерског и још неких струч-

них. Утоваривали су угаљ у каго-

нете, гирали их, истоваривали, под-

грађивали сводове... и шта све

још нису радили! Чак су. бројањем

утпгрдили, ла до двадесетот спрата

има 427 стененица! Али убрво се

ј че и прве незгоде. у

Памното места. вечтилација је

недовољна. или никаква. Просто не

можеш да удахнеш! Стомак ти три“

тиснут уз леђа, — прича ми један

омладинац. Када би изашли на 5

дело дана, често би нас и очи 60-

леле. . х

Никада нису могли да %

које је лоба дана. Кал би са ог

ном сменом напустили јаму бунило

их је. што им место вечере дају до-

ручак! ;

Посао је. био тежак Јелан нато“

варен вагон — једна тона тежине.

Мното чему су морали да се приу“

у че, Било је на први поглед чудних

ухвате —

"угља — један подвиг.

 

ствари. По једном неписаном зако-

ну рудника. не смеју се таманити
пацови у рудокопу. „Зашто чувати
ту поганј“ — питали су се Београ-
ђани у недоумици. А становници
подземља. велики као мачке, крали
су хлеб из радничких џепова чим

би се светиљке угасиле. Но воља

рудара била је закон: Објаснише
им: кад осете опасност од одрона,
ватре, воде и гасова. мишеви и па-
цдви беже испред стихије и тако
благовремено упозоре рударе на 0-
пасност која им прети.
Било је и доживљаја. Једна од

њих је и Жикино „страданије". Де-

сило се то у време када се још није

знало да ће Жика постати један

од најбољих радника у бригади.
Крстарио Жика подземним ход-

ником. кад негде силно грунуше
мине. Експлозија утули светиљке
и Жика остаде између два коло-
сека, обавијен мраком густим као
тесто. Одједном, зачује за собом:
„Чувај!“ — и потрча кроз помр-

чину, у супротном правцу, да би се
уклонио вагонету који пристиже.
Тек — трес! Удари. главом о нешто

и — седе. Док се прибирао. пипају-

ћи чело, осети над собом неку мла-

ку ваздушну струју. Кресне шиби-
цом — и има шта да види: коњ!

Обичан руднички коњ. што вуче
вагонете. Лакну му нешто. Ипак,

није налетео ни на какво подзем-
но чудовиште.

Срећно! Нижу се први успеси

Људи су били јачи од умора. Са-

влађивали су сан, сламали малак-

салост.
Ма колико да ти се дрема. не смеш

да прекинеш рад. пошто те вагоне-

ти гурају. Станеш ли — закрчи све!

прича ми Драгиша Илић, радник

Комбината теста и врења.

Помоћници копача., уграбили по

који минут, да за трен-два склопе

очи. док се постави експлозив. Но

експлозија убрзо разбије сан и он-

да — наново. Свака тона откопаног
Рудник је

слабо механизован. Постројења до-

трајала. Рад мишица још увек има

" тлавну речу савлађивању стихије,

која овде непрестано прети човеку.

На пример. ватра се неочекивано

појави на сектору шеснаестог спра-

та. Топлота. дим, гасови ол експло-

зива. Рудари са Београђанима —
својим помоћницима — раде голи

до појаса. У таквој се средини не

издржи дуго. Догоди се да по неко-

лико радника савлала несвестица.

Каткад се одрони грумен угља и

мрви све под собом. Па није ни чу-

до што су неки и страховали.

— Радиш, радиш. а све гледаш

у свод, где греле крцкају под сил-

ним теретом. Хоће ли да издрже

Чим завршиш, а ти „стругнеш

главом без обзира. Х

Тако се ралило на завмшном ле- |

лу послова У откопу „Опава". Но

Београђани не узмакоше. Убрзо се

показало ла заиста вреде руднику.

Сложише се с рударима. Било је

међе“ Београћанима и деветнаесто-

тодишњака; Неке одњих, наговара-

ли су стари рудари — да остану У

руднику. То најбоље говори 0. по-

лету са којим су омлалинци прис“

тупали своме раду. А није баш све

ни иштло глатко, Смештај је често

био лош, храна слаба. Али Београ“

ђави нису клонули,

Поквари!се у јелном окну ПУМ-

па. Рулари' бестомоћни. Прискочи

Београђанин, _ппочачка нешто. И

пумпа проради. Рудари одушевље-
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КОЛИЧИНЕ УГЉА

ни. Углед београдских занатлија ра-
· сте. И на првим конференцијама,
Београђани дадоше управи рудни-

ка много корисних предлога. Уоча-
вали су ствари које су домаћи има-
ли обичај да превиде. Челична у-
жад су увозна роба. Зашто се на
транспорту вагонета таре уже о у
же. и тиме упропашћује овај ску-
пи материјал — питали су се Бео-

грађани и одмах дали предлог за
отклањање незголе. На преко два-
десет подземних „спратова“ угље-
нокопа „Крека", Београђани су раз-
гарали огањ нових радних битака,
Првих дана њиховог рада „Крека"

је испоручивала Београду 500 до
800 тона угља дневно. А двадесет

осмог септембра. према Београду је
кренула првапошиљка од 1.500 то-
на! ПА -

. — Срећно! — поздрављали су се
београдски комунисти. старим ру-
дарским поздравом. Биле су то пр-
ве радне побеле. |

Рад, одмор и забава — оквири жи-

вота бригаде

У (бистро нелељно јутро, ишли
· смо према окну Промета 3, „Молу-
хе". Баш: је излазила ноћна смена:
Белеуца, Жика и другови. Предали
су светиљке и отишли на починак.
А ми сиђосмо У окно.

Дуги, стрми ходник. озидан ци-
тлом. Много степеница. Групу пред-
води помоћник управника промета.
Наилазимо на прве ходнике у угље-
мним слојевима. Чврсте, монолитне
масе. нимало налик на оно грумење
са београдских стоваришта „Огре-
ва". Површина му је сива од влаге
и ваздуха. Први копачи! Механизо-
ваном бушилипом копач је ппобио
глатку ивицу црнога зида. Минер

3 садежда:| | -

Прва искуства у раду
савета трађана

Ж

УЧЕШЋЕ ОМЛАДИНЕ БЕО-
ГРАДА У ОВОГОДИШЊИМ
РАДНИМ АКЦИЈАМА

ж

Анкета о чувању

станбених зграда

х

О ПОТРЕБИ РЕПРОДУКТИВ-

НИХ ТЕЛА ПРИ КУЛТУРНО

УМЕТНИЧКИМ ДРУШТВИМА

монтира експлозивни набој. Други

копач крампом разбија грумење.

Два помоћника товаре вагонет. Рад

без застоја. Окомитим лествицама,

кроз чудновато мале отворе, сила-

зимо на десети спрат — главну тран

спортну саобраћајницу. Дупли ко-

лосеци. У даљини лелујају пламич-

ци рударских светиљки и зуји ма-

ла електрична локомотива. Са сво-

дова капље вода и отиче по страни

поточићем. Ходамо два часа. Капци

падају на очи. Ваздух тежак. То-
пло. На сводовима крцка прозукла

дрвена грађа. Са њених бокова ви-

се пахуљасте колоније снежно-бе-
лих гљива. Најзад, избијамо у Но-

ви ревир. Још једно пењање кроз

десет спратова — и изиђосмо на дан.

Ту су одмах и бараке друге гру-
пе Београђана. Обилазимо их.

— Следећи, молим! То Миленко
Гајић, персоналац Прве берберско-

фризерске задруге брије своје дру-
гове између две смене; Док на свом
опасачу оштри бријач, његов „по-
моћник" сапуња „муштерију", која

седи на столици склопљеној из вр-
ло чудних делова. Иначе; Миленко

ради у окну на „лиферацији" ваго-
нета са двадесет првог спрата. А

после рада, обрије ударнички по
тридесетак другова и то „из једног

цута". )

Млађарија забављена шахом и
спортским вестима Радио-Беотрада.

Радио-апарат је једина веза са о-
сталим светом. Штампа не стиже.

За тф време, обућар Бранислав
Илић сакупља храстове шишарке

по околним бреговима и планира

једну широку акцију, која би ис-
користила богатство овога краја и
сакупила велике количине овог, за
кожарску индустрију незамењивог,
средства. Понеће Брана у Београд
око сто килограма шишарки. Он

зна њену врелност. А осталима је
"препустио брање дивљих крушака
и јабука.
Људи су жагорили У светлој соби

монтажне зграде. Од њих се издва-
јао тихом озбиљношћу један четр-
десетогодишњак. Рекоше ми да се

зове Марко Тинтар, Био је то де-
ветоструки ударник београдског Во-

довода. На три стотине метара под

земљом, Марко товари вагонете и

не оставља лопату, док смена нена-

пусти посао. Најбољи радник групе.

Ето, то је укратко све о чика Мар-

ку. |

— Крећемо! Ваља нам још доста

путовати! — каже друг Опсеница.

Напустили смо бараке Новога ре-

вира. -

Последње речи које сам чуо, биле
су:

— Поздравите нам Београд!

Емил Павелкић

~ У 43 Е 5 5 555 5 ~ = од “

ЕШТО мање од три месеца де-

ли нас од краја четврте годи-

не Плана. Колективи Београда

улазе сада у завршну фазу борбе

за окончање овогодишњих зада-
така. Ми 5 |
Основни услов за успешно испу-

њење годишњег плана у целини
свакако је равномерно испуњење
месечних планова. Међутим, из ра-
зних разлога, често објективних, а
много чешће 'субјективних, мали
број предузећа Београда испуња-

вао је равномерно своје месечне

планове. Због тога је сада великом
броју колектива остало да до краја
године изврше замашни део ового-
дишњег задатка.
Питање радне дисциплине поста-

вљано је у свим колективима као
тежак проблем, како од стране син-
дикалних, тако и од стране парти-
ских организација. Али, готово ни-
где се том проблему није прилази-
ло као основној кочници успешни-
јег испуњења плана. Приликом а-

нализе месечних планова, готово у-
век су главну реч водили директо-
ри, који су стално изналазили низ
објективних разлога за слабо испу-

" њење плана, а партиске и синди-

калне организације су и саме под-
легале мишљењу да има објектив-
них разлога. На тај начин, ове две
организације, потпуно су демоби-

лисале своје снаге, и радна дисци-
плина била је и даље врло слаба.

Поред слабе радне дисциплине

знатну сметњу успешнијем изврше-
њу задатака. претстављао је слаб
рад техничке припреме. Задатак те-
хничке припреме је да раднику 0о-

безбеди алат и материјал на време,
тако да он може без чекања, одмох
да отпочне са радом. Међутим, о-

собље техничке припреме, готово У
свим предузећима, веома је често
закашњавало са алатом и цртежи-
ма и то углавном зато што је свој
посао обављало из канцеларије, не
силазећи доле у одељења да се по-
саветује са радницима.

У неким колективима је и слаба
организација посла онемогућавала
трудбеницима да успешније обав-
љају своје задатке. .
Преласком предузећа и фабрика

у руке радника, избором радничких
савета и управних одбора предузе-
ћа, ситуација је измењена. Раднич-
ки савети су на својим седницама
поставје“ли као основно — испуње-
ње плана, а у вези са тим анализи-
рали све проблеме коли коче успеш-
нији рад предузећа. Рад радничких
савета у многим колективима до-
принео је побољшању ситуације,
али с обзиром на кратко. време по-
стојања савета, још се не могуу
потпуности сагледати резултати
њиховог рада.

До краја године остало је још ма-
ло. времена и због тога треба нај-
озбиљније размотрити како и на
који начин омогућити у неким ко-
лективима испуњење годишњег
плана на време, а и пре рока; какве
мере предузети да трудбеници Бео-–

града и ове четврте Планске годи-

не „успешно остваре своје задатке.

Прво треба извршити анализу си-

туације колектива по гранама, да

се види како које преузеће стоји

са испуњењем Плана. До сада је већ

извршена анализа по металским

предузећима. Из те анализе види

се да ће три предузећа „Давид Па-
јић", „Југострој" и „Утензилија" и-

спунити своје годишње планове још
овог месеца. Предузећа „Електрана

Београд“ и „Пролетер" имају све

услове да своје планове остваре пре
рока. У савезним предузећима: Ин-

дустрији мотора, „Иво-Лола Рибар“

и Индустрији прецизне механике

нема проблема, и сви су изгледи

да ће и она изузев Индустрије ку-

 

У ДАЉОЈ ДЕМОКРАТИЗАЦИЈИ НАРОДНЕ ВЛАСТИ

Трагом предлога са зборова бирача
ЧЕШЋЕ грађана на зборовима

бирача, са мноштвом предлога

и разних питања из свих де-

локруга рада, дали су знатан до-

принос побдљшању рада органа
народне власти. Они су помогли

код отклањања грешака у раду, до-

принели решењу многих комунал-
них питања, бољем раду трговин-

ског апарата, побољшању рада не
просветном и друтим пољима.

Већи број предлога, грађани су

' дали за решење комуналних про

блема. Извршене су многе оправке

улица, проширени тротоари-у по-

јединим улицама, постављене јав-

не чесме на периферијским краје-

вима града, уређене неке тролеј-

буске и трамвајске станице, На На-

сељу Булевар Црвене армије на-

лазила се једна од неуредних и

прљавих пијаца код „Цветкове ме-

хане", Грађани су на једном збору

бирача предложили уређење пија-

це, ебавезујући се, да ће добровољ-

но учествовати у раду. Одговоре-

но је да ће пијаца бити реконстру-

исана и уређена до почетка про-

шлог месеца. И заиста, уз помоћ

грађана. довршена је нова и уред-

на. пијаца. Поједине трамвајске

станице биле су

_
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време киша скоро неприступачне,

због блата. После предлога грађана,

на линији „шестице" уређене су до

сада три станице: код „Лиона“, са

десне стране, и код „Цветкове меха-

не", са обе стране. До краја године

биће уређене још неке тролејбуске

и трамвајске станице.

Грађани Земуна предложили су

отварање продавнице за слободну

продају грађевинског материјала, за

мање оправке кућа и станова. У

Земуну је отворена таква продавни-

ца, што много користи грађанству,

јер се у слободној продаји могу да

добију цигле, цреп, креч, песак и

остали потребан материјал за нај-

нужније поправке. Услед несташице

разног поврћа, због суше која је би-

ла ове године, грађани Земуна про-

шлога месеца предложили су да се
поврће, макар и у мањим количина-

ма, стави на обезбеђено снабдевање.

Одговорено је да ће ускоро изве-
сне' количине кромпира бити на о-
безбеђеном снабдевању.

На зборовима бирача у Првом ре-
јону грађани су дали много предлога

за побољшање рада на просветном
пољу. Предложено је да школе воде
више рачуна о изостанцима ученика
и о томе извештавају родитеље, јер

поједини ученици не одлазе на пре-
давања, већ се играју на Калемегда-
ну. Почетком ове школске године

већа је сарадња родитеља са шко-
лама, што ће омотућити отклањање

ових појава. Многи љубитељи му-

зике из Првог рејона предложили

су отварање музичких течајева'ва
стицање основних знања. Течај је

отворен, али није почео са радом, јер
. још нису обезбеђене просторије.

Постављен је већи број добрих и
умесних предлога, али на њих је од-

говорено прилично површно или ско-
ро ништа. Грађани Петог рејона
предложили су још у априлу, да се
отраде на углу Војислава Илића и

Господара Вучића улице мало пову-
ку, како би се направио тротоар.
Ово је потребно "ради обезбеђења
грађана, који су принуђени да иду
коловозом, због чега су изложени о-
пасности од многих возила и тролеј-
буса. Одговорено је из рејона да је
власницима имања дат предлог да
повуку ограде. Међутим, ограде и
цанас стоје, а грађани иду колово-
ом Мине
Тезге на пијаци у Земуну нере-

ловно се чисте. Грађани су предло-
жили да се поведе више рачуна о
чистоћи пијаце, а у одговору речено
им је да нема довољно метли за чи-
шћење, иако би се тезге могле пра-

ти водом. У Ивана Цанкара улици, у
Земуну, већ четири године, запуше-
на је канализација пред кућом број
20. Иако су грађани предложили да
се доведе у ред, канализација је и
даље запушена.

На нека питања и предлоге, гра-
ђани су добили неодређене или уоп-
штене одговоре, као: „Испитаћемо
могућности да се...", или „Настојаће-
мо да се ово поправи", или „Преду-
зећемо све мере да се..." Тако је По-
вереништво трговине Петог рејона
дало овакве одговоре на више пред-
лога. Грађани су изнели: да је оп-
хођење особља колонијалне про-

давнице у Господара Вучића улици
дрско према купцима, да поједини
продавци намирница често злоупо-
требљавају неупућеност грађана и
отсецају већи број купона, да је по-
словођа продавнице на углу Булева-
ра Црвене армије и Расинске улице
наплаћивао више од продајне цене
и слично. На таква питања грађани
нису добили потпун одговор. Друго-
ви из Повереништва кажу да су
одговори неодређени, јер су им пи-
тања постављена непотпуно. Тачно
је, да поједини грађани приликом
предлагања _набаце неки проблем,
као: „квалитет хлеба треба побољ-
шати“", а не наведу тачно када су
и у којој продавници добили хлеб
слабијег квалитета, или да „треба
поправити рад особља по продавни-
цама", а не наведу ништа конкрет“
но. На таква питања тешко је дати
„конкретан одговор.

Моступању по предлозима и кри-
тикама са зборова бирача, рејонски
народни одбори и њихова поверени-

штватреба да посвете већу пажњу.

Умесне предлоге треба спровести у

живот, а грађане благовремено оба-

" вештавати о предузетим мерама, као

и о разлозима због којих се поједини

предлози не могу остварити,

РАЗМЕНА „ИСКУСТАВА СТЕЧЕ-

ЗА УСПЕШНИЈЕ ОСТВАРЕЊЕ

гличних лежаја, остварити чак и

пре рока своје планове, бсе ћ

"Синдикалне организације преду“
зећа треба преко радничког савета

да изврше анализу досадашњег и-

спуњења плана, да виде какви су

„услови и какве могућности за ис-

пуњење плана до краја године. Са
том анализом треба упознати све

раднике на заједничкој конферен“.
цији. Радницима треба јасно изло-

жити ситуацију објаснити им суб-
јективне разлоге неуспешног оства-
рења задатака, указати на после-
дице-недисциплине, и дати им кон-

кретно, свакоме, колико још имају

да ураде да би остварили свој план.

Да би се поправила дисциплина,

синдикалне организације треба на

тим општим конференцијама да из-
носе имена прекршитеља дисципли=
не, као и имена оних који су дис-
циплиновани. Поред тога, у будућем
раду морају се пооштрити мере У.

кажњавању прекршитеља дисци-
плине.

Када се радницима каже колико
још имају да ураде до краја годи-
не, шта значи за њих да њихова
фабрика или предузеће стане у ред
оних који сууспешно, сопственим
снагама, окончали борбу за испу-
њење четврте године Плана,

ће, а и читава одељења,
обавезе за свој рад до краја годи-
не, и на тај начин ће се сване

они
узимати

такмичење. Металска предузећа су
"већ покренула такмичење, и оно У
првим данима даје добре резултате;
Да би такмичење за усп о

остварење Плана могло што бошве
да се спроведе, нужно је да управ-
ни одбори траже бољи рад технич-
ке припреме и евиденције. Евиден-
ција треба свакодневно сваком рад-
нику да покаже његов дневни за-
датак, а затим и радни учинак. Са~
мо на тај начин створиће се могућ—
ности за успешан развој такми~
чења.

То такмичење, које ће се, нема

сумње, поред металских предуз На

проширити и на сва остала преду=

зећа Београда, биће значајан до-

принос испуњењу годишњег плана

на време, а у многим колективима

и пре рока.
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Договор претставника _
радничких савета __
и управних одбора

пре л“зећа
среду 1 септембра у 17 чабо-

ва одржаће се у дворани Жо-

ларчевог универзитета савето-

У
вање претставника радничких саве-
та београдских предузећа.

претседника радничких савета, прет-

седника управних одбора, овом са-

ветовању присуствоваће секретари

партиских организација им претсед-

ници синдикалних подружница ве-

ћих колектира Београда. Е

Поред

Циљ овог саветовања је, у првом

реду, анализа досадашњег рада рад“

ничких савета и

предузећа Београда.

управних одбора

У највећим предузећима Београда

раднички савети изабрани су још

почетком ове године, У почетку свот

рада раднички савети су прилично

лутали тражећи најпогодније фор-

ме рада, али сада побле вишемесеч-

нот живота, ти раднички савети већ

са успехом

проблема предузећа. На-својим сед-

ницама Савети су најчешће претре-

сали питање испуњења плана, а у

вези с тим решавали и питање боље

организације рада. правилнијег рас-

пореда радника, питање радне дис~

циплине. '

решавају низ важних

У највећем делу београдских пре-

дузећа ралнички савети су изабра~

ни недавно. Они још немају довољ-

но искуства у раду, али већ сада се

може уочити да рад по. предузећи-
ма у којима је управа прешла у Ру"
ке радника значи велики допринос

успешнијем остварењу производних

задатака трудбеника. љеђу ~

Пре кратког времена, поред избо-

ра радничких савета, завршени сум

избори управних одбора предузећа.
Тиме су стварно сва предузећа пре-

дата потпуно на управљање радни

цима., Из досадашњег рада управ-

них одбора којије врло кратак, и-

пак се може видети да чланови у-

правног одбора својим радом оправ-

давају поверење које им је указано,

На саветовању претставника ред-

пичких савета и управних одбора,

поред анализе досадатњег рада, хо-

ја ће помоћи да се извуку поуке из

грешака и искустава, биће говора. о

будућем раду предузећа и о начину

коришћења стеченог искуства у да“

љем раду на испуњавању планских

задатака. и.

'Ради измене искустава саветова-
њу ће, поред претставника изцелог

Београда, присуствовати неколико

претставника Радничких савета из

Загреба и Титограда; ~.
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КОБЋИ број савета грађана при

поверенуштвима рејонских на-
__родних одбораотпочело је са

радом. Иако су први састанци били
углавном посвећени  упознавању
"чланова савета са њиховим пррви-
"ма и дужностима. са структуром.
"досадашњим радом и задацима по-

_"вереништава, већи број савета је
"већ одмах почео да решава разна
питања из делокруга свога рада и

_ да по њима доноси потребна реше-
а.
Савет грађана при Повереништву

· за индустрију и занатство Народ-
мог одбора Петсг рејона одржао је

 

    

 

О ГЛАСИНАМА КОЈЕ КРУЖЕ
ПО БЕОГРАДУ

Хоће ли женеи даље
остати у привредни

д пре кратког времена у Бео-
граду се шире гласови да ће
жене које су укључене у при-

вреду бити отпуштене из предузе~
ћа. Ови гласови имају неколико
разних верзија, као што су, поред
осталих, на пример: да ће све труд-
нице и мајке са малом децом бити
отпуштене а њихови мужеви доби-
јати половину њихове плате, да ће
све жене бити отпуштене уз дода-
стак на плату мужа и, најзад, да ће
"жене бити отпуштене без икаквог
додатка на мужевљеве плате,
Говорити о искључењу жена из

привреде, када је оскудица у рад-
ној снази, може само онај ко не
жели добра нашој привреди. Же-
ни је у нашој земљи Уставом зага-
рантована потпуна равноправност

са мушкарцем, како у осталим 06-
ластима, тако и у области запосле-
ња. Према томе, би се одлука о и-
окључењу жена из привреде ди-
ректно косила са одредбама Уста-
ва. Посебно је без икаквог основа
прича о искључењу жена-мајкиса

малом децом и жена-трудница.
У распису Министарства рада

Народне Републике Србије, у коме
се говори о томе ко не може бити
отпуштен као вишак радне снаге

по квоти, каже се: „Не смеју се
одређивати као вишак радници и
службеници који су на боловању,
жене-труднице, радници и службе-
ници са вишегодишњим радним

стажом и ученици у привреди“. Из

овога дела Расписа Министарства

рада. види се да су сви ови гласови
неосновани,
Отпуштањем жена из пђивреде и

додавањем половине њихове при-

надлежности на плату мужа у вре-

ме кад је радна снага веома по-

требна и када се води борба за
платни фонд, наша привреда би се

ставила пред нове тешкоће, Овом

мером би у многоме био смањек

фонд радне снаге, а са друге стра-
не, то би довело до пробијања плат-

вог фонда, што се никако не сме
дозволити,
У досадашњем раду на одређи-

вању вишка радне снаге поједина

предузећа и установе тежила су да

отпусте службенике који су мање
времена на радном месту. Руково-

дећи се овим принципом у тим пре-
дузећима су отпуштане мајке са
малом децом, труднице и болесни-

ди. Пошто је ово неправилно и ко-
си се са законским одредбама и

прописима, повереништво рада У
рејонима и Повереништво рада Из-

вРршног одбора Народног одбора

града Београда интервенисали су
одмах, и овоје исправљено. Мајке
са малом децом и труднице су по-
ново враћене на посао. Ово је још
федан доказ о неоснованости свих

тласина које круже са циљем да

се унесе пометња међу радне љу:

де, а посебно међу жене укључене

у привреду.

 

~

 

3 ОД сој сл
4 |

|НЕПОСРЕДНО УЧЕШЋЕГРАЂАНАУ

РАурба
"1 К и

  тена

ДРЖАВНОЈУПРАВИ

 

(Савети грађана већ доносе решења.
= о разним питањима рада

"народних одбора
већ два састанка. На њима је са-
вет решавао молбе за издавање до-

- звола за отварање приватних 3за-

натских кадњи и дозвола за оба-
зљање домаће и кућне радиности.
На првом састанку савет је реша-
вао Тринаест таквих мелбими за
њих шест донео решења, док је

за остале молба решио да се приба-
ве још нехи подаци. На другом са-
станку савет је, поред решавања
сличних молби, проучио закон о за-
натству и дисхутовао о пооштре-
њу контроле, да би се сузбила и
онемогућила шшекулација у Раду
појединих несавесних занатлија,
Не састанку савета при Повере-

ништву за просвету и културу На-

родног одбора Трећег рејона под-
вучено је да ја: сада први задатак
савета борба за стопроцентни упис
деце, стигле за основне школе, као
и за уредно похађање школе, Да би
се остварио бољи увид о пробле-

мима школа, решено је да се чла-

нови савета повежу са школским
слветима при основним школама,

где би непосредно прпли податке
о питањима по којима ће савет до-

носити потребна решења. Савет је
дискутовао о плану предавања ма
народном "универзитету. Чланови
савета су изнжхили теме које инте-
ђесују грађаче, а о којима би мо-
гла да се грже предавања.
При повереништву за социјално

старање Друтог рејона одржали су
састанке сва три новоизабрана са-

вета, Савет за старатељство пре.
тресао је молбе за додељивање сти-
пендија новим. и питања у вези са
ревизијом стипендија старим сти-
пендистима. Исто тако савет је ре
шавао питања смештаја поједине
деце без родитеља,
Савет при Повереништву тргопи-

не и снабдевања Петог рејона донео
је више решења о молбама за до-
дељивање потрошачких карата. По
ред тога, он је расматрао и могућ-
ност бољег распоређивања продав-
ница трговинске мреже.
На своја лва састанка савет гра-

ђана при Повереништву народног
здравља Трећег рејона расправљао
је о току акције за обавезно вакци-
нисање особља које ради у произ.
водњи, припремању и расподели

 

прехранбених артикала. Пошто је
констатовано да се ова акција сла-
бо одвија решено је да се по већим

предузећима одрже предавања о

значају и потреби ове вакцинације.
Савет је, такође, решио да се пре

дузму мере за правилнији распоред
неговатељица по дечјим јаслама, а
затим, да поликлинике обавезно о-
бавештавају повереништво о слу>
чајевима кад поједина лица чешће
долазе на преглед и траже болова-
ње, иако су здрава.
Савети при Повереништвима за

комуналне послове Трећег и Петог
рејона, претресали су питања у ве-
зи са чистоћом, са оправкама поје-
диних улица, плановима рада и дру

гим проблемима.
Отишта је појава да чланови са-

вета углавном сви долазе на са-

станке и да код њих постоји вели-
ко интересовање и осећање одговор-
ности за послове које решавају. Већ
по првим састанцима може се за

кључити да ће савети претставља-

ти велику помоћ у вршењу управ-

них функција наше народне' вла-

сти и да ће играти значајну улогу

у даљој демократизацији нашег др-

жавног и опште-друштвеног жи“

вота.

 

У СЕВОЈНУ И СТУДЕНТСКОМ ГРАДУ

Учешће омладине Београда
у овогодишњим радним анцијама

 

МЛАДИНА Београда је и ове,
као и ранијих година, дала
свој допринос изградњи соци-

јализма својим учешћем на савез-
ним радним акцијама, Док је рани-
јих година радила на омладинским.
пругама, изградњи Ауто-пута и Но-
вог Београда, ове године су бео-
градски средњошколци радили на
изградњи великог комбината у Се-
војну, код Титовог Ужица.
За формирање радних бригада и

одлазак на акцију ове године при.
преме су почеле у марту месецу, а
у Трећем рејону још у фебруару.
Захваљујући самоиницијативи и
коришћењу искуства из ранијих
година, Трећи рејон је имао најве-
ћи број омладинаца пријављених у
бригаде. Добре резултате су пока-
зали још Други и Седми рејон.
Пре одласка на акцију формирана
су руководства бригада и чета и
бригаде су до одласка на рад жи-
веле бригадним животом још У
Београду.
Бригаде омладине Београда ра-

диле су јуна и јула месеца. У Се-
војни је радило 14 бригада са 2.811
бригадиста, Најбољи успех је по-
казала бригада „Милан Примасу-
нац“ из Трећег рејона, која је за
месед дана проглашена три пута
ударном и два пута похваљена, и
„Јелица Миловановић“ из Трећег
рејона, три пута ударна и једанпут
похваљена, Бригаде „Еди Давичо“
од омладинаца из Првог рејона и
„Јурица Рибар“ бригада великих
матураната из Првог, Шестог и
Седмог рејона проглашене су по три
пута ударним.

Све бригаде су проглашене удар-
ним по два пута и скоро све су по-
хваљене. Са бригадама се после ак-
ције вратило у Београд 3835 омлади-
наца-ударника и 671 похваљени о“
младинац.

Поред физичког рада на акцији
је био развијен веома жив рад на
културном, фискултурном и поли-
тичком пољу. Кроз учешће на фе-
стивалу и спортским такмичењима,
београдске бригаде су спремале
нов кадар за рад секција ђачких
дружина и гимнастичких друштава

 

   
Београдске бригаде на раду у Севојну

по школама у току ове године. Та-
ко је бригада „Еди Давичо“ заузе-
ла прво место у футбалу, „Јелица
Миловановић“ прво место у укуп-
ном пласману на свим пољима ра-
да, а „Милош Матијевић“ прво ме-
сто на фестивалу у својој смени.
Остале бригаде су заузеле једно од
првих места у свим гранама так-
мичења. ,

На акцији је одржано 32 поли-
тичка и 19 стручних предавања, на
фестивалу је учествовало у разним
секцијама 752 бригадиста, дато је
85 приредби и логорских ватри, 0-
држано 264 спортска сусрета, уче-
ствовало на фискултурном слету
око 1.300 бригадиста.

Радом у штабовима бригада и
руководствима чета ове године је
оспособљен велики број најбољих
омладинаца за руководиоце у сво-
јим школама, што ће бити од вели-
ке користи за рад омладинске ор-
ганизације гимназија и стручних
школа.

За разлику од ранијих година
студентска омладина ове године, о-
сим једне репрезентативне бригаде,
није слала бригаде на акцију. Ре-

бригада
универзитета и висо-

ких школа „Петар Стамболић“ ра-
дила је месец дана на изградњи
Студентског града у Загребу. Она
је проглашена трипут ударном и

презентативна

Београдског
студената

однела заставу градилишта, као
најбоља бригада у својој смени.

И ове године су бригаде радиле

на акцији месец дана, а други ме-

сец провеле су на бесплатном лето-
вању, које је бригом наше Парти-

је и народне власти обезбеђено сва-
ком бригадисти, Ове године лето-
валишта за бригаде омладине Бео-
града налазила су се у Ваљевској
Каменици, Станишинцима, на о
бронцимапланине Гоча и на Остр-
ву Корчули.

Живот у летовалиштима је орга-
низован тако да је заиста омогућа-
вао потпун опоравак и одмор сва-
ком бригадисти. Разноврсна храна
учинила је да се сваки омладинац- ,
бригадист, који је био на летовању,
поправио неколико килограма.

—_|трегрерЗИМАСПОЉНИ ПОГРБИИ
| планови за уређење булућег мира у Корејн

"и мере 38 окончање садашњег рата
ва проблема доминирају свима
дискусијама о Жореји; један је
окончати рат, а други изгради-

ти и осигурати мир у Кореји.

Опште је мишљење да је рат већ

одлучен у корист Уједињених наци-

ја иако још није завршен, У дис-

кусији о томе како треба да се за-
врши, поред војничких, улогу игра-
ју и политички моменти, а они ни»

су увек подударни с војничким.
Тако ја настала узбудљива полеми-
ка око 38 паралеле, Поставило се

питање да ли треба или не да вој-

ска Уједињених нација пређе 38

паралелу, то јест да ратне опера-

ције пренесе и у Северну Кореју.

Генерал Макартур и његови војни-

ци јесу за „прогањање непријатеља

до потпуног уништења". То гледи-

ште подржава и већи део западне

штампе, махом десничарске. Против

тог схватања наводе се многи поли-

тички разлози. Истиче се, на при-

мер, да би прелажење преко 38 па-

ралеле без стварне војничке потре-

бе могло да изазове сумњу у праве

побуде оружане интервенције Ује-

дињених нација, односно САД, у Ко-

реји. Нарочито се подвлачи да сена

северу Кореје налази кинеска Ман-

џурија и последњи огранци совјет-

ско сибирске територије, Избијање
војске Уједињених нација — што

фактично значи оружане силе Аме-

рике — на границу Кине и Совјет-

ског Савеза претстављало би дога-

ђај од прворедне светске важности

чије последице не моту унвпред да
се догледају, Увези с тим указује

се такође и на изјаву кинеског прет-

седника владе и министра спољних

послова чу Ен Лаја који је рекао

да „Кина неће мирно посматрати

инвазију империјалиста на терито-

рију њених суседа", Против прела-
за 38 паралеле најодлучније се изја-

снио и претседник индиске владе

Пандрит Нехру који мисли да то

може да доведе до проширења су-

полемика око 38 паралеле и даље

се жучно води. У међувремену на-

Ђено је једно привремено решење

које изгледа као компромис између

два опречна гледишта: 38 паралела

је пређена, али прелаз су извршиле
на трупе Уједињених нација, то јест

америчке трупе, већ само одреди

јужнокорејске војске. Даљи ток о-
перација у Кореји зависиће од тога

да ли ће и шта ће Севернокорејци
да одговоре на ултиматум о предаји

који им је поставио генерал Макар-
тур. Од тога одговора сматра се за-

висиће да ли ће и америчке трупе

прећи у Северну Кореју.

Истовремено с проблемом оконча-
ња рата расправља се и проблем у-
ређења мира у Кореји односно про-

блем будућности Кореје,

Расправа о томе води се сада У

политичком комитету Гемералне

скупштине Уједињених нација. по-

литичком комитету поднето је већ

неколико предлога о Кореји. Карак-

теристично је да се сви ти предлози

оснивају на принципу да будућа

Жореја мора да буде једна и Једин-
ствена, то јест потпуно се одбацује
садашња вештачка подела на Јуж-

ну и Северну Кореју. Оно у чему се

поједини предлози разилазе то су

путеви и средства којима се треба

послужити за'остварење јединстве-

не кореје.

Два предлога су у центру диску-

сије: британски и совјетски. Бри-

тански подупиру скоро све западне

силе, а совјетски има подршку пољ-

ске и чешке делегације, Оба полазе

од стварања „јединствене, незави-

сне, демократске Кореје". По бри-

танеком предлогу то би било оства-

рено путем слободних избора који
би били вршени под контролом
ОУН. До оспособљавања Жореје да

сама собом управља она би ужива
ла заштиту трупа Уједињених на-

ција, то јест била би од њих окупи-
рана, а једна комисија ОУН водила
би политичку бригу о Кореји. по

"овјетском предлоту, међутим, прво

би имале да се повуку страме трупе

па онда да се изврше избори под

контролом комисије ОУН али у ко-

јој би учествовали претставници

свих земаља које се граниче с Ко-

рејом без обзира да ли су чланице

ОУН илине, према томе и претстав-

ници НР Кине.

да ли је могућ односно пожељан

компромис и између ова два схва~
тањат и Вишински и британски де-

легат Сер Гледвин Џеб изјавили су

да су њихова схватања толико 0-

пречна да их није могућно зближи-

ти. Међутим, то није мишљење свих

делегација, То показује и врло сна-

жан одјек који су имали предлози

југословенске и индиске делегације
за компромисно решење целог овог

проблема.

шеф југословенске делегације Ед-

вард Кардељ истако је у своме го-

гору следеће сугестије У правцу

тражења споразумног решења. Не-

одложно обустављање непријатељ-

става, признање 38 паралеле као

привремене границе административ-

не власти северне и јужне корејске

владе, брзо обављање под контро-

лом комисије ОУН избора за једин-

ствено народно претставништво це-

ле Кореје које би наименовало и је-

динствену владу. До тога времена

државним пословима управљале би

владв Јужне и Северне Кореје. По

влачење свих страних трупа и орга-

на ОУН било би извршено одмах по

образовању једимствене  корејске

владе.

Едвард Кардељ је такође подржао

предлог индиске делегације да се

образује један поткомитет који ће.

проучити све предложене резолуци-

је и дати предлог за једно спора-

зумно решење,

Шта је совјетски претставник раније рекао

и шта сада каже 0 истој ствари
свом говору на Генералној скуп-

штини ОУН господин Вишин-

ски је потсетио да је 28 јуна у Са-
вету безбедности „једна деле-

гација предложила прекид непри-

јатељстава у Кореји" и „затражила
да се позове претставник Северне
Кореје". Вишински даље додаје да

овај предлог није наишао на по-
дршку у Савету безбедности, иако

је став „неке делегације био

правилан".

О чијем се предлогу ради није
ни потребно погтађати јер није први
пут да совјетски претставници по-
стану „заборавни", те тако намерно
прећуте име Југославије и говоре о

„чудовишној земљи" или уместо
југословенски употребљавају –

„неки", „један“ и слично, Неће би-
ти на одмет ако цитирамо ову ре-

 

ЗАВРШАВАЈУ СЕ НУРСЕВИ ПАЗ-А У ЧЕТВРТОМ РЕЈОНУ

„лије на одмет упознати“...
На хемиском курсу

РЕД приземном кућам у Ње-

гошевој улици број 46, У

којој се налази Добровољно

асно друштво Четвртог ре-

а, стајала је пре меко вече ома-

група људи и жена. Било је

о 18 часова, и ови слушаоци

миског курса били су помало

нврвозни. Изгледа зато што није

било предавача. ;

И баш кадјеједан чичица,са бе-

ретом на глави и штапом у руци,

говорио присутнима да је чуо да
ће се испит обавити следећег часа,

_ појавио се предавач Миливоје Ву-
којчић,
Сви су се срдачно поздравили са

_ човеком који их већ три месеца у-
Познаје са стварима, које ће им у

_ случају невоље добро доћи,

Ушли су у просторије Друштва.

Затим је секретар курса извршио
тпрозивање Било је ту људи из о
сам фронтовских организација, Са-
ј као и на већини сличних кур:

сева у Београду, ни овде посета ни-
је задовољавајућа. Пре три месеца
било је уписано 104 лица, сада их
је остало свега 63, од којих обично
дође око 40, РЈ
Предавач је затим потврдио вест

да ће се следећег часа одржати ис-
штит, којег се не треба плаптити, јер

то неће бити „баш као у школи".
А онда је предложио да се овог,

ледњег часа, преслишају „како
што спремнији изашли на испит,

2

 

,

 

"УВИМА су остале у сећању страхоте прошлога, рата, које су
код нашег неприпремљеног становништва биле још страшније
у ужасније. Многобројна, бомбардовања, као и ратне опера-

ције, изазвале су рањављења и страдања многих људи, ма да се са
мало труда и основног знања могло знатно помоћи настрадалима, па
чак многима и спасти животе, А да и не говоримо колика је матери-
Јална штета начињена баш због тог

Зато, да се убудуће не би због
још: горе с

незнања и неорганизованости.
незнања и слабе организације

дале, већ дуже времена у организацији ПАЗ-а (Про-
тивавионске заштите) раде курсеви, на којима се наши људи, који
но подлежу војној обавези упознају са основама санитетске, хемиске
и техничке заштите.

шп

Као и у школи, кад треба да
почне пропитивање, лица су се
уозбиљила, скрипта и забелешке
зашуштале. Ипак, изгледа да је
већина била сигурна у своје зна-
ње. Јер, кад је друг Вукојчић, по-
ставио прво питање, неколико њих
хтело је истовремено да одговори.
— Бојне материје делимо на 671

не отрове, димне и запаљиве мате-
рије, — био је кратак одговор је-
дне жене на прво питања.
— Како према постојаности де-

лимо бојне материје — гласило је
следеће питање.
— На краткотрајне и дуготрајне,

— узвикнуло је неколико њих,
А затим, говорило се 0 дужини

трајања дејства бојног отрова, о
утицају метеоролошких и климат-
ских прилика, као и терена надеј-
ство отрова, Онда се прешло на

ит

_ гас-маску и њену употребу и  са-
став „и тако даље,
Постепено пропитивање се пре-

творило у живу дискусију. Једни
су друге допуњавали и поправља-
ли. Јасно се видело да су у потпу-
ности савладали материјал и да ће
спремни изаћи на испит.

У клупама својих ћерки
Мако је било прошло 19 часава,

скоро сви прозбри Шете

—

женске
тимназије били су осветљени, Кроз
капију су још увек  промицале
женске прилике, Само то нису биле
ученице ове гимназије, већ њихо.
ве мајке или комшинице, које већ
три месеца, после завршене гимна-
зиске наставе, седају у клупе, мо
жда бат својих ћерки, слушајући
курс прве помоћи,
У овој гимназији раде четири са-

нитетска курса, Уписано је преко

300 слушалаца „али их редовно до-
лази око стотину, И овде су при
завршетку, У све четири учионице
ужурбано се спрема 3а

_

испите,
Утврђује се и допуњује стечено
знање.
Доктор Драгомир Бошковић, у

једној учионици на првом спрату,
преслишава своје „ученике“, Го
вори се о првој помоћи код крваре-
ња, прелома костију и дејству бој-
них отрова,

У суседној соби болничарка вр-о
ши практичне вежбе прве помоћи.
Она је најчешће и „модел", Једна
јој „превија" главу, друга ногу, а
трећа груди.

— Сестре, да ли је добро, — пи-
та једна жена,

— Добро је, само, видите, овај
крај треба пребацити преко рамена
да на би спао...

_ Затим, намотавају завоје, па дру:
та вежба и тако редом, док све до-
бро не науче, Пати

Пред испите

У трећој учионици доктор Алек-
сандар Милановић испитује једног
човека у оделу железничког слу-
жбеника, Занимљиво је, да је, Зво-
нимир Најман, један од свега не:
Колико мушкараца који посећују
Курс прве помоћи. Он.полаже ра-
није, јер мора на службени џут,
Изгледа, да предавач хоће да

искористи прилику да пређе цело

градиво, те прилично, како то ђа-
ци стручно кажу, „цеди" Најмана.
Пошто се говорило о томе како

треба поступати са тежим рање-
ницима, предавач хоће да види и
досетљивост курсисте, Поставља му
питање: шта би радио кад би му
трун ушао у око, или у нос неко
зрно, и тако даље, Најман, уз по-
моћ околине, која као у школи
„шапуће", одговара брзо и тачно.
Необично приступачно и јасно

приказује „превијање" доктор Ве-
ћеслав Казмир, потпуковник

—

ЈА,
УЗ помоћ апсолвента медицине Да-
нила Марковића. У овој учионици
има највише слушалаца.
~ Основа свих завоја је „осми-

да, — говори Др Казмир, „преви-
јајући" једном малишану грудни
кош. !
Затим се „превија" око, па чело,

потиљак и брада заједно (такозва-
чи „симплекс" завој), раме и тако
даље,

ж
Ових дана обавиће се испити на

свим курсевима ПАЗ-а у Четвртом
рејону. Иако, број слушалаца није
био задовољавајући, ипак добиће-
мо још неколико стотина људи и
жена спремних да у случају нево.
ље помогну и себи и другима.
— Није на одмет и ово упознати.

Злу не требало — као што рече је- |
дна жена са курса прве помоћи.

М. РАШИЋ

ратне.

золуцију о којој говори Вишински,

а коју је југословенски

с

делегат
предложио 25 јуна. Она дословце
сласи:
„Савет безбедности са озбиљном

забринутошћу, примајући на знање
почетак непријатељстава у Кореји
и желећи да добије сва потребна
обавештења која ће му омогућити
да донесе суд о овом случају, по-
зива да се одмах обуставе неприја-
тељества, да се снате повуку и да
влада Северне Кореја изложи своје
гледиште пред Саветом безбедно-
сти".
Забуна нема, пошто је југосло-

венска резолуција била једина ре-
золуција која је захтевала обуста-
ву непријатељстава, повлачење сна-
га и позивања претставника Север-
не Кореје. %
Ни Вишински, као ни Мануилски

и 'остали раније, није употребио не-
одређену заменицу без неког пово-
да. Наиме, ради се о томе да би он
морао, у другом случају, да при-
зна да је баш само Југославија —
непосредно после избијања оружа-
ног сукоба у Кореји — имала је-
дина став који он тек сада, када
Фу му догађаји одржали лекцију,
карактерише као правилан.
Да погледамо како су совјетски

пропатандисти прокоментарисали о-
вај југословенски предлот, истина
у оно време када су совјети при-
чали о „развоју

·

револуције", то
јест о напредовању севернокореј-
ских трупа. Они су тада тврдили
управо супротно од овога што да-
нас говори Вишински. У то време
ова резолуција је била оцрњена као
„издајство интереса корејског на-
рода", као чин који „онемогућује
развој револуције" и „спречава 0-
слобођење корејског народа",
Времена се мењају, а са њима и

став Андреја Вишинског, министра
спољних послбва СССР-а. Сада је
ситуација у Кореји друкчија и Ви-
шински напушта тезу о „развоју
револуције" и као једино травил-
но узима баш оно што је раније
називао „издајством". Он, у за-
једници са украјинским, белору-
ским, пољским и чехословачким

делегатима подноси на седници По-
литичког комитета своју резолуци-
ју у којој као централно питање
узима баш две тачке југословенске
„резолуције — обуставу непријатељ-
става и повлачење трупа. Једина
разлика између ових резолуција је
у томе што је југословенска подне-
сена 25 јуна, дакле на почетку не-
пријатељстава, а совјетска — у за-
кашњењу од 100 дана, или, још пре-
цизније, када су већ севернокореј-
ске трупе! доживеле одлучан пораз
а корејски народ тешка разарања.

М, Б.

 



 

ДРАВА И ПРАВОВРЕМЕНА
ЗАНАТСКА УСЛУГА
фан предузећа ва занат

ске услуге, пруженаје велика по“
моћ грађанима нашега града,

Прве неки дан прочитала сам у но.
зинама обавештење којим се позива
грађанство да све кварове и ненсправ-
ности инсталација пријави

·

писмено
Градском предузећу „Воддвод“.
Како је у моме стану већ дуже вре-

мена покварена инсталација у купати-
лу, пријавила сам квар овоме преду“
већу. Изненадила сам се када је већ
сутрадан по поднесеној пријави дошао
мајстор предузећа н оправно покваре-
ну инсталадију.

Ово нстичем као леп пример занат
ске услуге на који би требало да се
угледају и друга предузећа,

Ковиљка УРОШЕВИЋ

х

ЈЕДАН ПРЕДЛОГ ЗА
ПОБОЉШАЊЕ
САОБРАЋАЈА

јео Михаилова улица је шетали-
ште Београђана, У њој се нала»

ве највеће продавнице, то је пут ва
Калемегдан. Већ око шеснаест часова,
ловећава се број грађана којн прола-
ве овом улицом и она се све више пу-
ви шетачима, тако да већ око осамна-
ест часова плочници постају узани и
пешаци се крећу средином. Недељом
и празником улица је сасвим закрче-
на, што омета сваки саобраћај. Возила
тешко пробијају пут. У тој гужри ла-
ко може да дође н до саобраћајпих не-
срећа. То је нарочито опасно за малу
деду, која се отржу од родитеља ин

трчећи могу веома лако да дођу под
кола.

 

Да бн се избегле евентуалне несреће
ш омогућило грађанима слободно да

шетају, можда бн се могао потпуно за

творнти пролаз ва возила Кнез Миха-

шловом улицом свакога дана од шесна-

ест до двадесет и једног часа, кад јеу

уанци највише пролазника. То ннуко-

лико не би ометало саобраћај, јер во»

зила могу да пролазе улицама која су

параделне са Кнез Михапловом, Воза-

чи не бл губили време обилазећи, јер

је нсто толико потребно за маневри»

сање кроз улицу препуну пролазника.

Јн

х

ОПРАВКА БИОСКОПА
„ДРИНА“ СПОРО
НАПРЕДУЈЕ

ОШ у мају месецу предвиђено је

Ј реновирање бпоскопа „Дрина“, а

потребне инвестиције одобрене су У

августу, када су и почели радови.

Највећи проблем била је изградња

нове кабине за апаратуру. Кабипа св

налазнла на балкону и за њено про

шнрење требало је да св отклопи из

вестан број седишта. Од овога се од»

устало, јер би кабина кварила изглед

сале н нзгубио би се приличан број

седишта.

По новом плану инжењера Повере-

ништва грађевина Другог рејона, ре:

шевно је да се кабина подигне изан

досадашњих просторија, што је и при-

жваћено од пројектантског вавода. О

томе је обавештена филијала 102 На,

родне банке, која је власник 8граде.

Одговор, Народне банке стигао је 16

септембра, у коме банка извештава у-

праву биоскопа, да би кабина закла-

њала светлост у канцеларијама и да

би стубови ометали пролаз у двори.

ште. је х

На нову интервенцију управе био

скопа стигао је одговор, који се вавр-

шавао речима: „Ми гледамо да вас из-

бацимо из бноскопа, направимо „РФРА

канцеларије, а ви се јот ширите . На

тај одговор чекало се седам дана.

Повереништво

·

просвете Извршног

одбора Другог рејона, такође се слабо

залаже за окончање радова и цео се

посао сваљује на директора биоскопа.

 

виицн ово
Зашто По,

Док овај спор траје стано

праја са правом се питају: » ;

вереништво просвете Другог реј

преузима мере за окончање спора, јер

но обећава тек

она пп"

ово што је досада урађе

дочек Нове године у ново реновира.

ном биоскопу „Дрина",

Мирослав МИЉКОВИЋ

е   

    
КАЛО СЛЕ ЧУВА НАЈОЛНА ИМЕОЈНИНД

|

  ВИЈЕЋЕ!
Ат вам је потребно

–

обаве-~
штење о стању у коме се
зграде налазе или став ста-

нара према инсталацијама и оста-
лим стамбеним уређајима, обрати-
те се настојницима зграда и буди-
те уверени да ће подаци које вам
буду пружали бити тачни. Они су
обавештени о свему, Ако неко од

. станара цепа дрва у стану, или на
степепишту, држи угаљ у купати-
лу и кухињи, или живину на те-
раси, увек се нађу да га опомену.
Свакодневна борба са несавесним
станарима редовна је појава у њи-
ховој служби, Истина, то се не до-
гађа свуда. Има зграда у којима
настојници и станари лепо живе, не
препиру се, нема ината и штете,
све је у реду. Само, случајеви са-
радње и добрих односа између ста-
нара и настојника су ретки, наро-
чито у новосаграђеним зградама по
станбеним колонијама. У

_

већини
павиљона станари се кабадахиски
и маћехински односе, не само пре~
ма станбеним уређајима већ и пре-
ма настојницима. Не дозвољавају
никакве примедбе или

—

опомене.    

 

Прозори зграде „украшени“
паприке

венцима

Раде шта хоће, Зато и поред свих
напора настојника, ма да има про-

пуста и са њихове стране, зграде
У станбеној колонији на Цвијиће-
вом Булевару већим делом су де

молиране, — рекао је Милан Пе-

штић, директор Предузећа за упра-
вљање стамбеним зградама Другог

рејона. –

ж
Павиљони устамбеној колонији

на Цвијићевом Булевару завршени
су пре више од године дана. Ме
ђутим, како данас изгледају: Ула-
зи су демолирани, степенице и сте-
пенишне ограде поломљене и упр-
љане, степенишни простори пуни
смећа (које станари бацају са спра-
това) и остатака од ствари. У ве-
ћини зграда нема по ходницима си-
јалица, док су звонца на улазима
повађена. Ето, како данас изгледа

ју ови павиљони,

Шта кажу настојници ових
павиљона

— Имало би доста да се каже о

понашању појединаца и о демо-
лирању зграде и станова Ф њихо-
ве стране, — рекла је настојница
Првог и Другог улаза Шеснаестог

павиљона, — видели сте у каквом
са стању налази улаз и степени-
ште, Станари, не сви, не обраћају
довољно пажње изгледу зграде.
Свако настоји да себи прибави што
више удобности, не бирајући сред-

 

ЈАРЕ СТАНБЕНЕ. ЗГРАДЕ

 

ства да то оствари. Ето, на пример,
иако је прописима о кућном реду
забрањено цепање дрва на другим
местима изузев у подруму, члано-
ви породице Драгутина Џајића, ма
да су до сада неколико пута опо-
мињани „још увек цепају дрва У
кухињи. Неки од станара држе чак
и живину на терасама. Подруми не
само да служе за смештај дрва и
угља, већ и као клозети за децу.
На састанку станара замолила сам
родитеље да деци забране вршење
нужде у овим просторијама. Ме-
ђутим, још увек се дешава да су
поједини делови подрума загађе-
ни. Већина станара не води до-
вољно рачуна о прозорима. Јесте
ли видели фасадет Велики број
прозора је полупан. Исти је слу-
чај и са вратима између соба. Не
чувају станове, као да све то није
наше. Изгледа као да се такмиче
ко ће већу штету да начини,.,

ж
На улазу број ", у Тринаестом

павиљону, плочице од мозаика су
извађене и однесене, Када смо у-
питали. настојницу зграде о овом,
она је одговорила:
— Деца, виде да се старији аљ-

каво односе према реду, па и сама

руинирају зграду, Није само случај
са плочицама, Гелендери и степе-
нишни прозори поломљени су и
упропашћени. Станови: Такође,
Ето, на пример, у стану Мехмед
Руждића станбени уређаји су де-
лимично уништени, Када сам им
скренула пажњу да смеће не баца-
ју са степеништа и поведу више
рачуна о понашању своје деце,

другарица Руждић је одговорила:
„Мој друг и ја смо правници, зна-
мо шта радимо". Јован Антонић
запушио је канализацију, бацајући

смеће у клозет. Исти је случај и са
канализацијом у стану Драге Га-
рача, Шести улаз, стан број 58.

Коста Вујошевић цепа дрва у ста-

ну, ма да је неколико пута због
тога опомињан. Сви „траже
плетне станове и добар уређај, а
када их добију, не воде довољно
рачуна о њима. _

—Предузимамо разне ефикасне ме
ре да спречимо уништавање инста-
лација, али све то није довољно,
Још увек се поједини станари оглу-
шују о прописе кућњег реда. Тако
су у стану породице Стајић, Трећи
улаз, други спрат лено, сви стан-
бени уређаји поломљени. Канали-
зација је запушена, врата и про
зори од кујне полупани, док је
паркет рибањем упропашћен. Ху-
берт Ситер приликом "усељавања
поломио је ограду на степеништу
и демолирао зидове, Паркет у ста-
ну породице Плавштић црни се, Го-
милу ствари „коју сте видели на
степенишном простору, никако не-
ће да уклони Васа Џапић. Испред
шупају подруму Трећег степени“
шта стоје гомиле смећа, које вла-
сници неће да уклоне. Ето, такво
је стање код нас, — изјавила је

настојница Десетог павиљона.
— Ја не знам ко цепа дрва по

кухињама и терасама, никако не
могу да видим ко је, — изјавила
је Милица Марковић,  настојник
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тешка ~

  
4 тотти че

— лопта је тешка, али, вала, тежак је и спикер:

с себи
ДИНАНА

ОДОовВИи пред трамва-
јима и тролејбусима

сасвим су уо' ичајени, то

се осећа нарочито ујутру,

када људи одлазе, и у

подне, када се враћају са

посла, Шлилазе кола и од-

мах настаје гурање, које

се попеки пут заврши и

несрећним случајем, Број-

ни „падобранци“ то ко

ристе да се убаце, када

кола крену, на вратима и

на папучици стоји цео

" „букет путника,
Пре неки дам, после је-

р

више

кола.

смо обавезно остали пред ба
колима, развезао се раз
говор."
Иза мене један пуни,

постарији човек, који се
нако није топло, добро 0-
знојио, рече: :

— Ето, сви се прогурају
поред мене, а ја останем

бељко,

Речено,
напољу. Да се свет мање
гура и да држи свој ред,
ушло би се брже и лакше.

— Основно је, рекао је
један човек, да људи сто-
је два и два им да не 32"
главе на врата.
би се брже улазило, а и

људи би стало У

Нека жена са повели:
ком корпом од прућа, из
које је дурила нека маст
и назирао се парадајз и
грожђе, обратила се јед-
ном човеку, који је У ђУ:

и посио мали кофер. Ве-
дног таквог гтурања, када роватно се праћао са пута.

Што, улазе са кофе>
рима у кола, и могу љу:

дима да подепају одело.
То би требало најстрожи-

забранити,
јеталв су кола. Поче-

ли смо да улазимо.
који је малопре

тако лепо причао о реду,

 

али неучињено..
гурнуо је једну жену са
малим дететом, мене је
својом ширином пригње-
чио на вратима, пошто ме
је претходно добро гур-
нуо лактом и, најзад, у“
штао у бола,

Док самтако стајао при-
тњечем, осетио сам како
ме нешто оштро боде у
леђа, а поред тога, као да
ми је неко залепио мокар
сунђер за капут. Устано-
вио самда то пије сун-
ђер, него један првокла-
ган парадајз, То је иза
мене улазила жена са
корпом,
Када сам најзад ушаоу

кола, помислио сам:

— Стварно, да свацо од
нас учини мало од онога
што мисли да треба, дру-
ги да учине,многе од о-
вих иезгода би биле из-
бегнуте, |

Много

Де-

"~

ком“ |

 

Растурене канте за ђубре испред павиљона на Цвијићевом Булевару.

Деветог павиљона. — Ето, на при-
мер, Олга Живановић редовно чи-
сти смеће из стана на степениште.

По терасама сви суше веш, иако

на тавану постоји простор специ-

јално направљен у те сврхе. Ето,
код нас је ипак некако све добро.

Понеко, погреши „али је опет све у
реду — бојажљиво је рекла настој-
ницаДеветог павиљона, када смо

је упитали о ставу станара према
станбеним уређајима. Можда је
знала и више, али,вероватно, пла-
шећи се да јој станари не пре.
баце, није рекла све.

Х
У Цвијићевој улици, број 62 ско-

ро је завршена једна стамбена згра-
да. Па ипак, већ је демолирана и
упропашћена, Станари су се не
давно уселили, Пре њих, на тре-
ћем и четвртом спрату, били су
смештени омладинци, Ту су стано-
вали и ту су им биле просторије за
учење. За кратко време свог 60-

равка они су ове просторије тако
демолирали да се више не могу
препознати.

— Предузимали смо разне мере
да спречимо уништавање ових про-
сторија „али све је остало без успе-
ха. На крају курса постигнут је
двоструки резултат, Добар успех
омладинаца у учењу и лош у вла-
дању, — изјавила је  настојница
ове зграде,

+

Ово упорно опирање одредбама
Одлуке о заштити стамбених згра-
да и тврдоглаво придржавање рђа-
вих навика и „комодитета", без
обзира на неопходну бригу за ред,
чистоћу и добро стање зграда за
становање, треба да присили одго-
ворне да се најхитније и најоз-
биљније позабаве овим проблемом
и да узму на одговорност, а ако је
потребно и оштро казне, станаре-
прекршитеље,

В.

  

СУТРА У БЕЧУ;

Аустрија — Југослабија
руги послератни сусрет футбал-
оких репрезентација Југослеавим“
је и Аустрије очекује се са ве-

ликим интересовањем не само у земља-
ма чији ће се изабраници сусрести већ
и у осталим земљама Европе, Већ дуже
времена спортска тампа и

—

јавност
коментарише и анализира изгледе,

форму појединаца и репрезентације
као целине, Колики значај се придаје
овом сусрету најбоље показује вест да
ће утакмици присуствовати и један од
најбољих футбалских стручњака Енгле-
ска — Артур Дрју. претседник Коми-
сија за избор енглеска репрезентације.
Дрју долази У Беч да би проучио на-
чин играња Југословена 'и Аустријанаца
и на тај начин што боље припремио
енглеску репрезентацију за претстоје-
ћа такмичења,

Изгледи вустриске,.,
Аустрија није учествовала на првен-

ству света. Међутим, и поред тога ау-
стриски футбал ужива велики углед у
свету. Овај високи реноме није засно-
ван само на богатим традицијама и ве-
ликим успесима, које су

—

аустриски
футбалери постигли између два

_

рата,
већ и због своје садашње

_

вредности.
После кратке кризе ,футбал у Аустри-
ји се нагло опоравио и много напредо-
вао, О томе најбоље сведоче успеси ко-
ји су до сада постигли поједини клу-
бови и државна репрезентација у ме-
Ђународним сусретима, Победама над
Италијом 5:0 и 1:0, Мађарском 6:33 и
нашом репрезентацијом 5:2. Аустријан-
ди су показали да се њихов футбал не
налази у опадању, како су то неки
тврдили, већ да Аустрија претставља
једну од водећих футбалских земаља У
Европи,

Аустриски футбал у многоме се ра-
зликује од начина играња у

_

осталим
европским земљама. Они се још увек

КОЊИЧКИ споРТ

Три дана државног
првенства у јахању
У петак, суботу и недељу, од 6 до 8

октобра, одржава се на Савезном хипо-
дрому код Цареве Ћуприје у Београду
највеће послератно коњичко такмичење
— државно првенство у јахању. Коњич-
ки спорт, некад привилегија малог бро-
ја људи који су се њиме могли бавити,
постаје све популарнији и масовнији
код нас; не само леп спорт, он је и ва-
жан облик ванармискот васпитања, и
зато му је посвећена пуна пажња. Од
ослобођења до данас основан је велики
број клубова за коњички спорт, учла-
њених у Савез за коњички спорт Југо.
славије, а на многим приредбама, на ко:
јима учествују, поред чланова клубова,
и претставници Југословенске армије и
Народна милиције, широко је развијано
интересовање гледалаца за ову спортску
дисциплину. |
У току ове године извршена су ели-

минаторна републичка такмичења, на
којима су са најбољи јахачи квалифи-
ковали да, поред припадника Југосло-
венске армије и Народне милиције, уче-
ствују у тродневним

|

такмичењима у
Београду — у борби за назив свеукуп-
нот првака ФНРЈ.
Првог дана такмичења, у петак, на

програму је Испит из Дресуре, ЗАТИМ.
првенство у прескакању препона кате-
горија „П", у коме ће учествовати 18
такмичара из Београда, Загреба, Сара-
јева и Кикинде, затим „скакање на
срећу" (тојест — до прве оборене пре-
поне), за које се пријавило 28 такмича-
ра — чланова клубова за коњички спорт
и припадника ЈА и НМ, и галопска трка,
са 12 такмичара.
Другог дана, 7 октобра, одржава се

првенство у прескакању препона кате-.
гторије „П"' за припаднике ЈА и (у-
чествују 32 такмичара подељена У две
групе), и првенство у прескакању пре-
пона категорије „Л'"' (већи број, виших и
тежих препона него у категорији „П''),
за које ће се борити 36 такмичара —
чланова Клубова и припадника ЈА и
НМ, подељених у две групе,
Трећег дана такмичења, у недељу #

октобра, на програму је пет дисципли:
на: првенство у утакмици брзине (оба.
рање препона се обрачунава у секундо)
у коме учествује 15 такмичара, али сва:
ки са два коња, затим „свеукупи
првенство" — тојест прескакања препо,
на категорије „С" (сваки такмичар — #
има их 16 — скаче два пута са истим
коњем; победник је свеукупни првак

' ФНРЈ у скакању), „утешно скакање",
обавезно за све такмичаре који се нису
пласирали, затим ,стипл-чез", на стази
од 3,600 м, са 1 препона, и препонске
трка преко шибља, на стази од 2,400 м,
са 5 препона.
У петак и суботу програм почиње у15, а у недељу у 18,30 часова,

придржавају старог система, Играју
миско, по земљи са кратким пасевима
без непотребнот задржавања и дрибло-
ваља лоптом, тако да и најмања нео-
презност, противничке одбране може да
доведа до пораза, Аустриски играчи су
овестрани и поседују све особине вели-
ких футбалера: савршено владају лоп~
том, добро играју главом лако су по-
кретни, атлетски грађени и добри шу-
тери, док им је игра пуна духовитих
комбинација. На осмову резултата пр-
венствених сусрета аустриске футбал-
ске лиге може се констатовати чиње-
ница да су навале а ских тимова
веома ефикасне. Ретко се могу видети
победе или нерешени резултати са ма-
лим бројем голова. као код нас. На
пример, Рапид је победио Аустрију са
71:5 (жиачи, на туакмици је пало 12
голова), док је Аустрија савладала
Спорт-клуб са 5:3.
Државни тим Аустрије играће сутра

у Бечу у следећем саставу: Земан —
Рекл, Хапел — Хамапи, Оцвири, Цвацл
— Мелхиор ], Декер, Вагнер, Стојаспал,
Ауредник, Према дисању. бечких ли-
стова сви играчи налазе се у одличној
форми а мајбољи су Оцвирк, Декер,
Стојаспал и Ауредник, После тернинг
утакмица, одржаних са разним тимо-
вима, Аустријанци се надају победи.

•«.. и наше државне
репрезентације

Наше изабранике у Бечу очекује те-
жак задатак. И навала, и одбрана мо-
рају да уложе доста труда и напора
да би савладали одличне Аустријанце.
Наша репрезентација наступиће у сле-
дећем саставу: Мркушић — Хорват,
Станковић — Чајковски Ј, _Јовановић,;
Ђајић — Валок, Митић, Бобек, Вукас,
Херцег.
Најбољи део тима свакако претста-

вља ужа одбрана. Мркушић је у фор-
ми, То се показало како на задњим
првенственим сусретима, тако и на тре-
нинг утакмици против милиционара.
Станковић је у многоме побољшао свој
начин играња, ма да још увек чини
непотребне „излете", Више непотребно
не дрибла и не задржава лопту. Хорзат
се налази у форми. И ако буде „играо
као на задњим утакмицама успеће да
онемогући Ауредника. Халф линија се
налази у форми: то се видело на за-
дњој тренинг утакмици против Мили-
ционара, Чајковски и Ђајић играли су
погрештно, Уместо да брзим преноше-
њем лопте стварају опасне ситуације,
они су кратким пасевима и непотребним
задржавањем кочили све акције. Од
навалних играча у доброј форми се
малази Вукас и Херцег, док навала као
челина делује живо и ефикасно. Ма-да
"тисци са утакмице против
Милиционара нису најповољнији, ипак
9 не значи да наши изабраници сутра
ко уложе више труда напора и зна-
за не могу да победе Аустријанце,

м, в.
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Јесте ли чули...
„еда је бивши светски првак у тенису

Боротра, који има 52 године, играо не-
давно У Београду две партије једну за
другом. Прву је изгубио, а другу (у игри
парова) добио, јер се, изгледа, тен тада
загрејао, «

„да је Кошаркашки клуб Шрвенћ зре-
зда, пре две недеље, организовао при-
казивање филма „Школа кошарке", Ме-
ђутим, у заказано време, врата двора-
на у Лазаревићевој улици, где је тре-
бало да се прикаже филм, била су за-
творена. Чак пије било никог од орга-
низатора, да објави многобројним љу=
битељима кошарке да се филм
приказивати, ;

неће

•

„еда је судија недељне
Партизан — Спартак,
досуђеног 'слободног ударца у корист
Спартака, на двадесет метара од Шо-
штарићевог гола, одбројао седем корака
између „зида" и лопте. Изгледа да је
заборавио да Правила кажу да је за то
потребно девет корзка,

„

утакмице
Ивановски, после

-„да боксерима загребачке Локомотиве
није било обезбеђено преноћиште када
У долазили у Београд на меч са Мили-
јионаром, него су спавали У Пожарној
команди, и то само до пет часова ују-
у. На тај начин, нису могли да се
чморе пред, меч

•

„ода је савезни кошаркашки судија
Минић, на интернационалној утакмици
између женских екипа Железничара и
Стад Марсеја, поништио одлуку свога
колеге Радојковића и место слободног
бацање досудио „мртву лопту", Чини
Ки да Правила то изричито забра-
њ .

радна =

И поред акције ва уређење
града пси

ЗГРАДЕ РЕЈОНСКИХ|
  
  

 И: ФРОНТА СТОЈЕ
 

 

Нада је пре више месеци запо-
чела акција за уређење Бео-

града, и основана Управа ко
ја ће њом руководити, било је ја-
сно а. су најзад предузете праве
мере Које ће побољшати уређење
града. Сарадња између ове Управе
с једне стране, и рејонских народ-
них одбора, преко Ловереништва
комуналних послова, и преко ос-

новних организација Народног
Фронта с друге стране, била је још
једна гарантија да задовољавајући
резултати на важном послу, као
што је уређење Београда, неће изо-
стати. И када би се сада, после ви-
ше месеци спровођења ове акције,
сумирали њени резултати, у сећа-
њу искрсавају: прљаве и неуредне
улице, изгажени травњаци, стари и
поломљени сандуци за смеће, праз-
ни плацеви пуни разне нечистоће
и безброј започетих, али недоврше•
них послова по Београду.

Када се прође кроз зграде поје
диних народних одбора и основних
организација Народног фронта, по-
стаје јасно зашто ни сама акција,
коју су дужни да воде, није могла
имати већег успеха. За већину о
вих зграда може се рећи једно и“
сто; неуредне су и нечисте, зидови
огуљени и неокречени, а степени“
шта давно неопрана. Тако је На+
родни одбор Другог рејона смештен
у лепој згради у Косовској улици.
Али, већ на самом улазу утисак је
рђав. По степеништу расејана сла-

. ма, зидови ходника толико су пр“
љави, да се њихова боја више не
може одредити, узани светларник
који се налази непосредно поред
Отсека за народно здравље, закр-
чен је сандуцима препуним ђубре~
та и отпадака. Отсуство сваке бриге
за ред и хигијену овде је сувише
упадљиво. Спољашност зграде На
родног фронта овог рејона не о
ставља много бољи утисак, Велика
гвоздена капија, на улазу у ову
зграду, није ни потребна, јер је це-
ла зидана ограда срушена, а дво
риште, иначе неуредно, потпуно од“
грађено. Овде као да је престало
свако интересовање не само за ак>
цију за уређења града, већ и за
добровољни рад чланова Фронта.
Просторије Народног фронта Петог
рејона су уредне и чисте, Али, бри-
га за Ред и чистоћу не иде даље.
То потврђује двориште зграде. Не-
употребљена амбалажа, једна пре~
врнута када и неколико старих шо-
ља за клозет заједно са ђубретом
и отпацима, постали су његов ин-
вентар, јер већ давно ту стоје, и не
дозвољавају да се наслути уред-
ност самих просторија, Изглед о-
вих зграда потврђује да они, који
нису били у стању да уреде како
треба своје сопствене куће, нису
могли, бар досад, да буду од вели-
ке помоћи ни на важном послу, кво
што је уређење престонице,

    3. А “ Ка

Када и сандугди у дворишту зграде
Народног одбора Петог рејона

А

 

пакзка одбгапа
Тетапо и гтебела Која тедилпагодлов
игга п Вебци верђешрга 1950 код.

ве: 8. мМедејкоујб (Јикобмаћја) — |

Ст: 81 (Амаја)
1. а2—44, 5Е8—16; 2. с2—с4, ет—еб; 3.

БЕ1—43, рт—ђ0; (ктаепла 31 дапмпа 11-
Фока ођгапа); 4. #2—Е3, 1,28—ђ7) 5. 141—и2,
1148—е7; 6. 0—0, 0—0; 7 5р1—е3; 510—е4; 8.
Т,21—92 (Оај хатпијм рофед ц УМе та-
ћоуа је уес 5 имзрећот рштепјеп па фиг-
липа  штезо мобсајепон 8. ра1—е22.),
рав—е8в7 (Вое је 8. .. 47—а6); 9. 44-–45!
Бе4:42; 10 ра:а2, 347—946; 1. Бигнћз!!
(2бон оуе тпаеке сттћ бе да харадпе ц уе-
Ике +езкобе. Бада 5е јавпо уде розједсе
бађјопекон озтон рофеха сглоца) Т18—ед
(Ма 1, ... #7—45 рец 51 ргодио ва 12. е2—
е4!); 12. 45:26, 17:26 (Сглоше 1 чаја озђаје
5бјара фабка еб.); 13 503—а6! 55 14.
513—а4, пе7—18.
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18, раг—и5! _(вен ргејаз и гебауајџие!
парада. Ргећ Ваћ Копјет ла #01 сатаое
краве,каф--507 16. 545—14, 526—25; 17.
ђг—р4, 82 ; 18. рЕ5—ћ5 (ве пагаупо
пе (Ае Ктајјсот па 4 гбон одкоуога 18,
.. 07—88);] Б94—6; 19. р—ћ4 (Робо је
стта копј Чозао па 16, пе ртен уе ит—
08), ст—8; 20. 644:е6! рев—е6; 21, 153—р2
Стт ргедаје.

Ма 21, ,. реб—ат медо Ћ, 22 5М—н0+.
а розне уеико гтафемјапо ргепив-
5170. Е

аекоу1б6 розИдао је хлабајап мзрећ
дот па тедипатодпот Фиат и
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дејкоу!б 6,5 роепа, 2 уејетај5 Ц
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Уметничком павиљону на Ма-
лом Калемегдану отворена је

у недељу изложба слика Миће По-
повића. На вернисажи, као и свих
каснијих дана изложбене просто-
рије биле су бројно посећене, Не
улазећи у то да је интересовање
"публике потекло м због тога што је
ово прва изложба у новој сезони,
самостална и таква на којој пре
свих иступа један млади уметник,

_ ван сваке је сумње да одзив треба
приписати пре свега вредностима

жојима се она одликује.

Неколико напомена које доноси-
мо уз изложбу Миће Поповића не-
мају претензије да дају оцену ње-
говог стваралаштва, анализу разво-

ја пуног тражења као ни то да
полемишу са погледима које је У-
метник изнео у поговору свога ка-
талога. Е

Сто шездесет радова, који су У-
тлавном плод четворогодишњег ра-
да, с изузетком једног мањег броја

који датира из ранијих година,
(1939—47) значе сами по себи мно-
то. Кад и не би било постигнутих

резултата сам тај напор и радни

интензитет заслуживали би да се

истакну за пример' осталима, мла-
дим прегаоцима на пољу ликовног

стваралаштва

' Па ипак, није узалудно пичање
да ли би изложба била још боља да
је Поповић помније извршио избор

својих радова, да је изнео само оне

за које је и сам убеђен да би га

најпотпуније репрезеттовали. Наше

је мишљење да би изложба стро-

жим избором само добила, а никако

изгубила. Нека платна, као што је

на пример акт жене, рађен још У

време студија на Акалемији, изло-

жен на једном од највилнијих ме-

ста у малој сали открио је она сла-

бости'у обради људског акта, којих

се Поповић није до краја успео ла

ослободи ни касније: несигурност у

цртежу. недовољно познавање ана-

томије и лутање у изналажењу

тонских могућности да би се најзад

употребила прљава палета, то су

мане које ова слика истиче. О не-

ситурности исте врсте говори И

„Акт у седећем ставу" из 1950 го-

лине, чист у тону, али бескрван.

Зашто је Поповић те радове изнео7

Такође, оштријим

_

критеријумом

при одабирању акварела, којих је

изложио око тридесетак, био би из-

Жетао да неки његови акварел пеј-

зажи. углавном са мотивом из Кар-

ловаца, умање утисак који счи и-

наче у целини остављају на посма-

трача.

У развојном путу Поповићевог

сазревања као уметника истичу се

две периоде. Прва, у којој следи

француске импресионисте и потсе-

ћа на хрватску модерну (Рачића,

—_--АЛМА——

Нове нњиге

издавачког предузећа
„НОЛОК“

ТИ ОРЕД дела наших савременихи

старијих писаца издавачко предузе-

Ће „Ново Поколење" поклања ве-

лику пажњу издавању иностраних

класика и савремених писаца. У

овој години план издавања ових

књига биће много већи него раније.

Дела страних писаца

_

издају
две библиотеке, и то библиотека

„Светски писци" и библиотека

„Страни писци". Библиотека „Свет-

ски писци" има за циљ да штампа

најпознатија дела класика светске

књижевности, док библиотека

„Страни писци" жели да упозна

читалачку публику са постигнући-

ма најбољих савремених и г.ностра-

них писаца. Као допуна ове две вели-

ке библиотеке, предузеће „Ново По-

колење" почело је да издаје „Ма-

лу библиотеку" која обухвата крат-

ка, позната дела западно-европских

приповедача. До сада је у издању

ове библиотеке изашло шест књига

са делима Сервантеса, Верге, Келе-

ра, Дикенса, Мопасана и Твена.

Ове године изаћи ће у издању

„Светских писаца" ове књиге: „Иза-

бране приповетке" од Тургењева,

„Мартин Идн" од Лондона, „Стара
продавница реткости" од Дикенса,

„Мали Пјер" од Анатола Франса,

Збирка приповедака под називом

„Верна река" од Стефана Жером-

ског, „Жак" од Алфонса Додеа и

два тома одабраних приповедака Ла-

ва Толстоја. Поводом стогодишњи-

це рођења Балзака изаћи ће роман

„Шуани". Библиотека „Страни пис-
ци" издаће „Звезде гледају с неба"
од Кронина и „Сунце над реком

Сонга" од напредне кинеске књи-
жевнице Тинг — Линг.

Поред ових дела, која се већ на-
лазв у штампи, предузеће „Ново

Поколење" припремило је за иду:
Ћу годину велики број превода ме-
Ђу којима: избрану прозу Достојев-
ског, „Николу Никлбија" од Дикен-

"са. „Живот у цвећу" од Франса,

„Планинско гнездо" од Мамина-
Сибирјака, „Рођака Понса" од Бал-
зака. „Золтана Карпатија" од Јока-

ја Мора и избор драма и песама
Шилера.

Од савремених дела у припреми

су „Синови странца" од америчког
писца. Филдинга Берка, „Господар

Росе" од филипинског писца. Жака
Румена, Приповетке Јордана Јов-
кова., сатиричне приче Валентина
Катајева и „Плава обала" од ис-

ландског писца Гудменсона.

Да би се што лакше разумела де-
ла, све књиге су пропраћене оп-
ширним предтоворима и комента-
рима који ће омогућити широкој
читалачкој публици да се упозна
са животом и радом аутора,

Џнав именимаПавиљон |
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__Миће Поповића
У

   и Две:

Мића Поповић; ПОРТРЕ ДЕЧАКА

Хегедушића), а изражајне могућно-
сти тражи од најтамнијих тонова
скалом навише, и, друга, у којој све-
срдно изналази израз у светлој па-
лети. Из прве периоде карактери-
стична је композиција „Породица"(у
ље на папиру из 1946), портрет из
1943 и, интересантан Као експери-
мент, аутопортрет из 1942, рађен У
Сезановском маниру, сав у комби-
нацији жуто-фрез-зелених тонова.
Слика „Младић са шахом" (година
1947) из те прве, периоде у прелг-
зу У другу, пуна је психологије ко-
јој Мића Поповић тежила што му
полази за руком.

То психолошко уобличавање, про-
дирање у карактер човека, једна је
од битних карактеристика Попови-
ћевог талента. Она, поред осталог,
сведочи о томе да се ради о већ
зрелом уметнику који, иако још у-
век трага за својим сликарским из-
разом, има снаге да лик уобличи
уметнички убедљиво и живо. Од
око четрдесет портрета, колико их
је изложио нарочито се истичу
„Портрет оца", „Сећање на Гоју",
„Глава дечака", „Аутопортрет с бе-
лом позадином“, „Мала Немица",
„Портрет дечака".

На психолошкој основи он пока-
зује и ликове својих композиција,
не бежећи од тога да композицију
слике подреди психолошким мо-
ментима (пример за то пружа плат-
но „Грађани“, а делимично и „Кри-
тика у пејзажу" с нарочито убед-
љиво датим ликовима сликара и
двеју фигура до њега) Када тај
свој принцип психолошке анализе
напушта, он упада у манир коме

као да је циљ само компоновање
боја („Девојка у жутој јакни", „Ле
жећи акт" у малој сали),

Мића Поповић је сликар каји и-
ма замаха. Да је то тако најбоље
сведочи његово досад неизлагано и
врло успело платно ,„Задарска лу-
ка". сликано, рекло би се, у једном
даху, које колоритом дочавара ат-

мосферу северног Приморја. Ком-

позиција слике са своје две фигу-
ре дечака који стоје у првом пла-

ву чини складну целину, сттдиозно
је дата и говори о могућностима ко-
је у сликару леже. О снази његовог
талента говоре и уља „Мајка и же-
на" и „Младић", Његови пејзажи У
уљу, са широко захваћеним про.
странством неба које он радо нагла-
ша, дају платнима дубину и иза-

зЗивају посебну чар. Слике као што
,

су „Птице", „Београд“, „Предео",
„Колубара" и, у хонтрастима светла
и сенке уље „Шеталиште у Задру"

откривају његову љубав и смисао

за пејзаж, којима он углавном ра-

до изражава суморност поднебља,

дан у оморини „пред олују.

Мића Поповић је сликар од зна-

чаја и талента, пун срца за оно

што разуме и што му је блиско, али

још увек у тражењу себе. У њега

треба положити велике наде, а то

што је сам отворио своју изложбу

свакако не значи да ће у даљим

напорима остати препуштен самом

себи и непотпомогнут, Бар тако не

би требало да буде

М. Радосављевић

а прво истакнемо да је неодре-
ђени глаголски облик (инфини-

тив) бежати а не бегати. Већ би из
тота било јасно како ће бити у на-
веденим облицима... Према томе
бисмо очекивали само бежи!, беже-
ћи и слично. Али нашег читаоца
који се осмелио да нас пита о овим
облицима буни што чује напоредо
и облике побегао, избегли, побегли
су, беху побегли и сличмо; Ту се
запажа оно карактеристично г које
као да је псвукло и сличне случа-
јеве те имгмо и бегај, и бегајући,
и они бегају и слично,

Ето, имамо глагол бежати и побе-
ћи. Основно је значење заједничко.
Али су им неки облици различни.
Од бежати имамо једне облихе, од
побећи, разбећи се, избећи, прибе-
ћи, добећи, одбећи и сличних, да-
кла сложених глагола свршенога
значења, свршеног вида, или како
кажемо „тренутних глагола", друге
облике.

Ми ћемо напоредо узети карахте-
ристичне облике који су различни
од глагола бежати и побећи, Према
сложеном побећи лако је напрази~
ти одговарајуће облике.
Тако имамо: 4 ,

бежим, они беже; побегнем, они по-
бегтну;
бежећи; — свог облика мемају свр-
шени глаголи; то је глаголски при-
лог садашњи, а њега као ни пре-
ћашњег несвршенот времена (импер-
фекта) немају ти глаголи;
бежах, они бежаше (пређ. свршено
време, аорист); побегох, они побе-
тоше;
бежи!, бемжимо!, бежите!; побегни!,
побегнимо!;
бежао сам, бежали смо; побегло
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Бегај или бежи 2 Бзгајући или бежећи 2

 

отварасе Музеј
примењене
уметности

У БЕОГРАДУ се врше припреме
за отварање Музеја примењене

уметности. У те сврхе Министар-
ство за науку и културу НР Србије
откупило је до сада око 130 ретких

и скупоцених предмета из области
наше и стране примењене уметно-
сти.

 

Поред осталих истичу се лепотом
један џепни сат турске израде који
датира из почетка прошлог века,
један велики гоблен који, по тали-
јанском сликару Гвиду Рениу при“
казује „Аурору“, низ скупоцених
персијских смирна тепиха, кинески
параван и вазе кинеске израде,

У одељку наше примењене умет-
ности предвиђено је да се прикаже
развој ове уметничке гране код
нас, од доласка Словена на Балкан-
ско полуострво па до данашњег мо-
дерног занатства и индустрије. На-
рочита пажња посветиће се нашем
Средњем веку, као и Седамнаестом
и Осамнаестом веку, кад је у нашу
земљу занатство било на високом
ум“тничком нивоу. Систематском
прикупљању, сређивању и проуча-
вању предмета приступиће се по
оснивању Музеја — како се пред-.
виђа на крају ове године. При то-
ме ће се водити рачуна да Музеј
добије републички карактер, обзи
ром да Загреб већ има свој Музеј,
а да ће се исте установе у догледно
време отворити.и у седиштима 0с-
талих народних република. Нацрт
Уредбе о оснивању Музеја приме-
њене уметности у Београду налази
се сада у Савету за законодавство
НР Србије. (

Музеј примењене уметности биће
смештен у доњим просторијама ко-
нака Кнегиње Љубице. Министар-
ству за.науку и културу 'обезбеђен

је посебан кредит за набавку пред-
мета за чију су процену ангажова-

ни наши најпозванији стручњаци.

——— ТРИ ПИОНИРА

 

Стари су се одужили, а други

фрутм Лепотица из Њу Орлеанса при.
пада серијској чисто комерцијалној

производњи филмова са наивним и не-
духовитим садржајем, истоветан са чи-
тавим шизом типизираних филмова, ко-
ји се разликују међу собом само по име-
нима лица и места где се одиграва радња.
Сиже филма је неуверљив, Зар је мо-

гуће да се млада хохштаплерка, која је
до тада по разним градовима и од разних
људи извлачила новац а сада треба да
се уда за богатог финансијера, заљуби
на први поглед у сиромашног морнара и
бежи с њим. Натегнуту, исконструисану
радњу не могу да оживе застарели филм-
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сам, побегли смо;
бежаћу, бежаћемо; побећи ћу, по-
бећи ћемо!
бежао бих, бежали бисмо; побегао
бих, побегли бисмо;
бејах бежао, бејасмо бежали; бејах
побегао; бејасмо побегли;
ако будем бежао, ако будемо бежа-
ли; ако побегнем, зко побегнемо...

И тако даље... Из овога је јасно
како ваља говорити и писати, Као
мало правило нека нам послужи
ово. Ако је глагол с трајним значе-

њем, а сам је глагол прост, тј. не
разликујемо у његову склопу и ка-
кав предлог додан спреда, онда и-
мамо бежати а не бегати,. Отуд не
ваља ни бегај!:, ни бегао сам, ни бе-
тао бих и слично него само бежи:
бежао. сам, бежао бих и слично; по-
том, ако је сложен глагол са свр-
шеним или „тренутним'' значењем,
само: побегнем, побегни!, побегао,
бих, побегао сам и сличмо
Разуме се, ако је и сложен гла-

гол али је трајног или несвршеног
значења или вида, имамо друкчије.
Тако од разбегавати, прибегавати и
слично имамо само: прибегавам,
прибетавамо и слично, дакле као од
тлагола прибећи — чува сеоно г
(упореди: побећи — побегао; прибе-
тавати — прибегавао и слично).
Трема овоме се с мало више па-

жње може уочити гдеје грешка У
говору и у писму...

Ел.

АДАИАТАИТИТУ
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ожда сам заиста спремио „пуне

џепове питања" али у моменту
када сам се руковао са Рудол-

фом Данбаром (једва ако сам успео

да обавим обред конвенционалног
поздрављања) претурао сам у паме-

ти да нађем прво предвиђено пита“
ње. Али пре но што сам поставио

питање, добио сам одговор.

— Не брините и ја сам новинар,

знам шта вас интересује, наставио

је симпатични, насмејани Црнац.
Родио сам се у Јужној Америци. О-

тац ми је апотекар а брат професор
социологије у Вашингтону. Студи-

рао сам композицију и дириговање
у Њујорку, Паризу, Лајпцигу и Бе

чу. Радио сам много али сам се те-
шко пробио из мноштва талентова-
них у ред признатих. Касније ди“
риговао сам скоро свим оркестрима
у Лондону, Паризу, Хамбургу и дру-
гим европским центрима. Берлин-

ском филхармонијом дириговао сам
одмах по ослобођењу Берлина од
стране Руса. Дириговао сам симфо-

нијским концертима у „Холивуд

болу'' који прима 200.000 слушалаца...

— Али... ,
— Знам, чуди вас како Црнац

има успеха на Западу. Прибравши

се мало, — продужио је лагано, очи“
гледно напрегнут да савлада један
мање пријатан део конверзације. —
У Енглеској макар како талентова-
ни млади диригенти тешко стижу
до симфонијског пулта, Не само за-
то што их има много, због конку-
ренције, више због затворености ви-
соких музичких кругова. А тек
Црнцу је то сто пута теже. Црнац
може добро да живи, чак изврсно,
ако се вешто бави лакрдијашким
пословима... циркус, вариете, реви-
је, или ако је добар спортиста —
ако забавља своје беле „пријатеље".
Али тамо где почиње уметност и
култура места нису резервисана за
људе моје боје. Ја сам се бавио
свим музичким питањима, држао
предавања и писао у новинама. О-
ног дана када је Енглеска зарати-
ла са Немачком издао сам књигу о

број инздаћемо ми кад одрастемо.  
„ЛЕПОТИЦА ИЗ ЊУ
ОРЛЕАНС д“
ски трикови (као ваљање по блату, пад
ма сто за време гозбе, преглед руку), ко-
ји делују на гледаоца пре мучно но ко-
мичво. Безсадржајност и духовну огра-
ниченост филма није могао да прикрије
спољни сјај Њу Орлеанса из 1900 године,
његове бучне раскошне забаве и блиста-
ве тоалете,
Филм „Лепотицу из Њу Орлеанса" је

Клер режирао за време свога боравка у
Америци. Приликом снимања филма
Клер користи своје богато искуство, Он
проналази оригинална филмска решења,
користећи при том све изражајне мо-
тућности филма. Први кадрови филма
снимљени су тако да заинтересују гле-
даоце. Венчана хаљина која плови ре-
ком буди у гледаоцу слику неког мрач-
ног убиства, а већ следеће слике пока-
зују да се радња развија сасвим супрот-
но од онога што је гледалац замислио.

   
Марлена Дитрих у филму „Лепотица из

Њу Орлеанеа"

Марлена Дитрих је дискретном глумом
без претеривања дала своју улогу при-
лично уверљиво. Добра шминка је помо-
тла да се прикрију године славне Мар-
лен, али се осећа да јој, због година у
које је зашла, роле заводница више не
леже. Треба истаћи идобру глуму Ми-
ше Ауера. Мако је његова улога гроте-
скна, ипак се у глуми не осећа извешта-
ченост, Гласом и покретима он је пот-
пуно успео да оствари улогу блазираног
ботаташа.
Филм је добро снимљен. Успели су

снимци са карневала и из крчме. по те-
хници фотографије види се да је рађен
раније, 1941, јер нема оних јаких црних
и белих тонова као и оштрине која је
карактеристична за савремене америчке
филмове,
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Рудолф Данбар за ди ригентским пултом 1

техници свирања на кларинету. До

данас она има осам издања. Па и-

ако само био познат, до диригент-

ског пулта Лондонске Филхармони-

је могао сам да дођем тек захваљу-

јући самом захтеву публике 1942
године. После првог концерта ишло

је лако. Стигли су многи позиви за
гостовања. Моје име исписивано је

на првим страницама енглеских и
америчких листова. Од врло тален-

тованих Црнаца, диригената срећа

се осмехнула једино мени. Кад би
билс црначког оркестра рађе бих и

лакше радио, али то кошта много
новаца. Неизводљиво.

— Да ли радите стално са неким
оркестром7

— Тешко је наћи стално место. У-
главном добијам сваке године пози-
ве из многих земаља. Иначе имам

своје станове у Лондону и Паризу,

где се највише задржавам. Најче-
шће наступам са лондонским и па-
риским оркестрима. У својим про-
грамима настојим да успоставим
равнотежу између модерне и кла-
сичне музике. Од симфоничара нај-
омиљенији су ми Чајковски, Двор-
жак, Бетовен и Менделсон, чија де-

ла највише изводим. Жао ми је што
вам нисам могао, због забуне око
слања нота, извести Грент, — Стило-
ву „Афроамеричку симфонију". Коп-
лендов „Мексикански салон" од ма“

ње је музичке вредности а по сво-

јој полиритмици врло компликован,
Малобројне пробе са вашим орке“

стром, који је иначе врло добар, ни-
су ми омогућиле да га егзактно из“
ведем.

— Да ли сте присуствовали неком
концерту у Београду7

— Осим концерту Пине Кармире-
ли, слушао сам извођење Бетовено“
вог „Фиделиа". Хор је био извр-
стан. Шеф оркестра добар. Орке.
стар хомоген.

— Да ли је у Лондону позната
наша музика7
— Ваша музика бива у Лондону

„све познатија. Кендал Тејлор фор-
сира највише ваше композиторе,
Лондонска публика не воли нове
ствари и тешко се на њих приви“
кава. Наши музичари труде се да
негују вашу музику. Код нас су
најпознатији Шулек и Шкерјанец.

„Британски савет" такође чини мно-
го за популарисање ваше културе
уопште,
На растанку, помажући ми да из“

бегнем једно конвенционално пита-
ње. Рудолф Данбар скоро је узвик-
нуо; ~
— У Београду живе дивни људи

Свуда гостољубиви и неуобичајено
приступачни. Од свих мојих успо-
мена посета Југославији последња
ће избледити из сећања. До скорог
виђења! !

- Д Д.

Проблеми сценске опреме...
 

 

(О сценографији првих
домаћих филмова

д „Славице“ до „Језера“ наша филм-
ска производња приказала нам је
десет умјетничких филмова. За ври-

јеме тог периода од четири године, че-
сто се чуло, говорило и писало о по-
тешкоћама око сценарија, о њиховој

конструкцији и идеји, садржају и избо-
Ру. Говорило се и писало о режији, ре-
датељу фотографији и сниматељу. Та-
кођер о глумцима и глуми.

0 сценографији, иако есенцијалном

елементу, писало се мало, или уопће
не. Ради опсежности теме и ограниче-

ности простора, ми ћемо, само у скици,
да се осврнемо на ову област филмског
дјеловања, тим прије, што оно повлачи
за собом неколико других исто тако
важних проблемских питања — питања
квалитете производње, која је са сцено-

графијом и њеном техником везана пр=
вом кариком у сложеном ланцу чита-
вог индустриског процеса рада. Прва
карика, први ослонац сценографовог рз-
да на филму је техника, тј. атељерска
техничка опрема и занатски, изводилач-
ки кадар, који, ослањајући се, пома»
жући се и примјењујући ту технику,
ради на реализацији скице, умјетничке
сценографове концепције, Другим рије-
чима, ради ли се слабим сценотехнич-
ким средствима, слабим или малим из-
водилачким кадром мајстора-занатлија,
реализација филмског декора бит ће у
многоме отежана и скупља.

Што су имали наши сценографи и што
је остварено од деветсточетрдесетишесте
на овамот Јесмо ли подигли кадар и по-
правили технички степен рада, јесмо ли
се користили техничким унапређењима
и искуством напредних западних про-
дукција и — из чега смо учили7 Све
су то питања, која су до данас толико
сазрела да је потребно ставити их на
тапет и једно по једно темељито рије-
шавати,

Нуждан почетак филма у свакој зем-
љи је дјеломично узимање кадра из по-
зоришта, Театер и театерска манира (ре-
жија — глума — сценографија) оставља

редовно свој траг и на платну. Режија

(иако добра) одише често театарским
духом; сценографија, је ријетко солид-
на, кондезована и стварна; глума сво-
јим патосом угрожава динамику и ри-
там цијелог филма.
Ми смо некако брзо и сретно пребо-

љели дјечју болест. Добром (иако се мо-
гло и бољом) организацијом занатлија и
најнужнијег алата, приступило се пр.
вом, а исте године 1946 и другом умјет=

ничком филму. Но то још дуго није био
стручан, прави филмски рад; за тај још
није било довољно техничких средстава,
А већ први филмови, захтијевали су
бар нека техничка ријешавања.

У нашем првом филму „Славица“ (сце-
пограф Јанда) са мале искуства, али са
много сналажљивости и духа, била је
коришћена углавном природна сцено-

. графија тј. амбијенти, објекти нису се
градили у атељеу, већ се духовитом 2
даптацијом

_

користио

—

најприкладнији
природни објекат. Тако је са мало из-
мена, тотово без умјетне расвете међу
осталим објектима снимљена сцена У
објекту „Затвор“ који је врло реално
дјеловао. Атељерско снимање сцене на
бролу са веслањем, технички је било
слабо, лок је техничка сцена у утроби
брода (гдје Славица гине) вгло лијепо
извелена, снимљена у екстеријеру. -
У филму „Живјеће овај народ“ (сце-

нограф Денић), спена је већ мало реал-
нија и тролимензионалнија, Средства су
додуше, била боља. Партизанска болпи-
па, Четников стан, Штаб, Јаголина и Пе-
трова соба. све амбијенти у Босни, Со-
лидно и пластично су дјеловали, а на-
почито колозитна Кућа лјела Илије,
Технички теже сцене као Вожња ваго-
на. ријешене су на прихватљив начин,
мако су то проблеми често и за инду-
стријске продукције.
Ипак, већина филмова дала је сцено-

графију без веће диференцијације, Та-
ко је спенотрафија „Заставе“ (Жедрин-
ски и 'Талеју са стереотипно амбијенти-
раним собама и Партизанским штабом
(како је ликтирао сценарио) без неке
инвентинпности али у. лоброј реазлизл-
цији, Сценогтрафски, вредни су природпи
калпови у позоришту,
Често пак имамо утисак, да све те 06-

јекте и сценографије изводи један те
исти човјек, исти зидар, исти декоратер
или столар. Увјек обавезно искошен
мансардни кров у сиромашним миљви“
ма, увјек на истом мјесту оштећен зид
У истој фигури, увјек исти климав
стол, увјек проблематични

_

проспект
(рикванд). Ријетко је који филм пока•
зао неким објектом неки оригиналнији,
индивидуалнији амбијент, који резулти-
ра из студија, загледања и уживљавања
у детаље, тражења по градској и пери-
феријској сиромаштини и шароликости,
настојања да реално, али умјетнички
представи неку средину, из које изби-=
ја мирис или смрад, влага, старост, Че-
сто ради те сценографове (или редате•
љеве) непроживљености или несурадње,
имамо заједничке карактеристике умјет-
ничке фактуре разне сценографије, раз-
них продукција, фрапантно сличних и
анемичних, У „Причи о фабрици“ (сце-
нограф А. Јосић) имамо (иначе добро)
пројектовану фабричку женску свлачи-
оницу, која уместо ла заудара на рад-
нички зној и неопрано рубље, уметнута
сцена са фабричким радницама таке
дјелује, да више осјећамо мирис тшипра
и атмосферу оперетске гардеробе. Док
је у истом филму Гартнеров стан врло
лијепо конципиран и спада међу најбог
ље, Вртаров апартман је стилски мало
пребачен и географски не говори у ко=
рист филма, У филму „Бесмртна мла-
дост“ (сенограф Милин) стан имућнијег
београдског трговца има понеке амби-“

јенталне сличности са слабије изведе-
ним станом

с

кулака Фрање („Језеро“),
док је затвор на Бањици као рекон“
струкција добар, У „Језеру“ (Резников)
било је технички тежих сцена, Интере»
сантно је да су оне боље успеле од дру“
тих, иако их ја пројектирао сликар (32
сцену поплаве у Старом селу, гдје бу-=
јица Неретве носи све на што наиђе,
изграђено је село у базену купатила
•Крсманевић“, у који је пуштена темле-
рирана вода и „киша“). Добро је пого-
ђен Стан свећеника. Дилетантске карак-
теристике одавала је спенографија фил-
ма „Живот је наш“ (Резнико). Готово
у свим поставкама, иако је било потеш“
коћа са сретствима, што је у поређењу
са сценографским ауторима филма „Бар.
ба Жване“ још чудније, јер је ова при
лично успелија, тим виште, што је изве-
дена од самих с удената филмске шко=
ле, У филму „Софка“ (М. Денић), добре
разрађена стилска концепција, умјет-
ничка координација са редатељем, пе

дантно издетаљирана реализација и су=
радњом сниматеља реалистички донеше-
на слика, претставља сценографски вео•
ма успелу реконструкцију, у Којој је
доминантан континуирани штимунг кроз

цијели филм. Његова се повезаност са
добро изабраним, оригиналним екстери“
јерима. сједињује у цијеловитости (сце-
нографија је награђена републичком
наградом). Филм На својој земљи“ (М.
Кобе и Т. Млакар) оригиналном амби•
Лентацијом дао је успјелу сценографску
атмосферу, упркос што је то први филм
словеначке продукције,

Сценографи су већим дијелом лали бо-
љу квалитету него им је лозвољавао
алат. Међутим. како сценограф стоји У
срцу произволње, од његових пројеката,
од рапионално и економично изведених
конструкција. од духовитости и инвен=
тивности ријешења овиси коштање сле-
не, која често захтијева високе своте,
Бољим алатом, бољим и вишим технич-
ким степеном рада, осјетљиво би појеф-
тиниле филмске градње. А вишим тех•
ничким степеном рада, добили би и ви-
ти умјетнички ниво филма. Спеногра-
фима би, дакле, требало међу првима
омогућити да се упознају са оригинал-
ним алатом своје професије. Он је вео-
ма компликован и сложен, Захтијека
солидан студиј. Рентабилност тога осје-

тила би се већ у првом филму, гдје су
милионске уштеде ако се професионал“

по ради, Наша производња требало би
да озбиљно приступи том питању, же“
лимо ли не само појефтинити коштање
производње, него и поправити квалитет
и тако из занатске прећи на ум!етничку
реализацију, о чему не може бити НИ
"товора, лок је»атељерска промзводта 'на
примитивном степену,

У. ЈУРКОВИЋ |

 


